
ریش و قیچی در دست
 وزارت بهداشت!

 جامعه/ سید مصطفی حســینی راد   در 
کشور ما به صورت سنتی و از سالیان دور تا امروز، 
همواره پزشکان از قدرت ویژه ای برخوردار بوده اند. 
حضور این قشر در بخش های مختلف مدیریتی نیز 
همواره محسوس و البته اثرگذار بوده است. طبیعی 
است که نباید انتظار داشته باشیم گروه پزشکان 
در جایی که قدرت دارند، منافع دیگران را بر منافع 

صنفی خود ترجیح دهند.
شــاید یکی از دلایل شکل گیری لابی های قدرت 
در حوزه پزشکی، نیاز مردم و جامعه به پزشکان و 
البته نگاه از سر احترام مردم به اطباست که باید 
از سوی این عزیزان به مثابه یک فرصت ارزشمند 
تلقی شــود، فرصتی برای خدمتگزاری بیشتر به 

ولی نعمتان خود.
این روزها و همزمان با  بررسی لایحه ششم توسعه 
در مجلس شورای اســلامی، بار دیگر تلاش های 
مثلث وزارت بهداشت، ســازمان نظام پزشکی و 
کمیسیون بهداشت و درمان مجلس )متشکل از 
پزشــکان نماینده( برای تجمیع و الحاق مدیریت 
بیمه های درمانی به وزارت بهداشــت بالا گرفته 
اســت، موضوعی که چند ســالی است به محل 
اختلاف و نزاع بین وزارت بهداشــت و وزارت کار، 
رفــاه و تأمین اجتماعی بدل شــده و انتقادهای 
وزیران و مدیران این دو وزارتخانه از یکدیگر را هم 

در پی داشته است.
وزارت بهداشت دوســت دارد در حوزه بهداشت و 
درمان علاوه بر قیچی، ریش را هم در دست داشته 
باشد، اما وزارت رفاه می گوید، اگر ریش و قیچی هر 
دو در دست وزارت بهداشت باشد، شاهد افُت کیفیت 
خدمات درمانی در کشور و گران شدن آن خواهیم 
بود و در این میان مردمند که ضرر می کنند، وانگهی 

در هیچ جای دنیا چنین رویه ای مرسوم نیست.
اســتدلال وزارت رفاه و بســیاری از کارشناسان 
نظام سلامت این است که اگر سیاستگذار، ناظر، 
فروشــنده و خریدار خدمــت )در اینجا خدمات 
پزشکی( یکی باشــد، موجب فساد می شود، زیرا 
طبیعی است در این چرخه، جامعه پزشکان نفع 
خــود را اولویت می دهند و کســی هم نمی تواند 
حرفی بزند و بازخواســت کند، زیرا هم فروشنده 
خدمــت و هم خریــدار یعنی وزارت بهداشــت 
)پزشکان( راضی هستند و شکایت مردم هم راه به 
جایی نخواهد برد، زیرا نهاد نظارت کننده هم خود 
وزارت بهداشــت است. پس نباید هم ریش و هم 

قیچی را به دست یک نفر سپرد!
وزارت بهداشت – با مدیریت پزشک محور سنتی 
خود - نشــان داده که برای گران کردن خدمات 
پزشــکی و در نظــر گرفتن نفع پزشــکان، هیچ 
کوتاهــی و تعارفی نــدارد و در این میان همواره 
از بیمه ها طلبکار اســت، زیرا به بیمه ها به عنوان 
ماشین تولید پول برای وزارت بهداشت می نگرد، 
بــدون آنکه به تنگناهای صنعــت بیمه و حق و 
حقوق صاحبان برخی بیمه های بزرگ یعنی مردم 
در صندوقــی مانند »تأمیــن اجتماعی« توجهی 

داشته باشد.
اگرچه کمیسیون تلفیق مجلس یک ماه پیش با 
پیشــنهاد تجمیع بیمه ها و انتقال آن ها به وزارت 
بهداشــت با توجه به اســناد بالادستی مخالفت 
کرد، اما لابی های قدرتمند پزشکان بخصوص در 
کمیسیون بهداشــت و درمان، سخت در تلاش و 
رایزنی برای به کرسی نشاندن نظر وزارت بهداشت 
در مجلس و تجمیع و الحاق بیمه ها به این وزارتخانه 
هستند. اکنون نوبت نمایندگان مجلس است که در 
آزمون پیش رو و در آستانه تصویب برنامه ششم، به 

نفع مردم یا نفع پزشکان عزیز رأی دهند.

عالیشاه در گفت و گو با قدس:
مجبورم  برای قهرمانی

 تراکتور بجنگم

خط قرمز/ یک دختربچه ۵ ساله که توسط 
زن و مردی جوان در مشهد ربوده شده بود، 
با اقدام بــه موقع و تلاش مأمــوران پلیس، 
در کمتر از ۴۸ساعت به آغوش خانواده اش 

بازگردانده شد...

ورزش/جدایی امید عالیشاه از پرسپولیس 
به واسطه نیمکت نشینی های پی درپی و دور 
شدن از ترکیب اصلی سرخ ها چندان دور از 
انتظار نبود. گرچه امیــد می خواهد با پیش 

کشیدن ماجرای ...
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نجات دختری که 12 میلیون 
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حاشیه - متنیادداشت
کارت هوشمند بیمه چیست؟

جامعه: آن گونه که مدیران سازمان تأمین اجتماعی وعده 
کرده اند، صدور کارت هوشمند درمان به جای دفترچه های 
درمانی تا پایان دولت یازدهم محقق خواهد شد و از آن پس 
بیمه شدگان بار بسیاری از مشکلات دفترچه های کاغذی 
مثل تعویض و یــا تمدید آن را بر دوش کارت هوشــمند 
خواهند گذاشــت، اما این کارت قرار است چه کاری برای 

بیمه شده انجام دهد؟
کارت الکترونیکی هوشمند بر اساس فناوری NFC فعال 
خواهد شــد. ســازمان تأمین اجتماعی با کمک شرکت 
رایتل اقدام به صــدور این کارت ها می کنــد. بر روی هر 
کارت ســیم کارت شــرکت رایتل نیز فعال خواهد بود و 
بیمه شده می تواند اطلاعات بیمه ای خود را از طریق تلفن 
همراه منتقل کند. سامانه فعال بر روی این کارت از چند 
جزء تشکیل شده است. نخســت آنکه از نظر فنی قابلیت 
ذخیره 12۸ کیلو بایت اطلاعات را در خود دارد. دیگر آنکه 
اطلاعات و سوابق بیمه ای فرد و همچنین اطلاعات درمانی 

وی در آن ثبت می شود.
این کارت ها در دو نوع صادر می شود.کارتی ویژه پزشکان 

و کارتی برای بیمه شدگان تأمین اجتماعی.
بد نیســت بدانید علاوه بر صدور کارت هوشمند، نسخه 
نویسی پزشــکان نیز به صورت الکترونیکی انجام خواهد 
شد.این موضوع از بروز برخی از مشکلات مثل انتظار بیمار 
برای گرفتن دارو از داروخانه و یا ارایه اطلاعات توسط بیمار 
به داروخانه یا آزمایشگاه و یا برخی خطاها در نسخه نویسی 
جلوگیری خواهد کرد. شــما با داشــتن کارت هوشمند 
می توانید از 1۸ خدمت مثل بررســی ســوابق بیمه ای، 
دریافت خدمات از کار افتادگی، خدمات بازنشستگی، تهیه 

سمعک، عینک و عصا برخوردار شوید.

وزیر بهداشت:
سال آینده، تمام 

ایرانیان صاحب پرونده 
الکترونیک سلامت 

می شوند
ایسنا: وزیر بهداشت گفت: ۵۰ میلیون ایرانی هم 
اکنون پرونده الکترونیک سلامت دارند و تا پایان سال ۹۶ 
همه ایرانیان صاحب این پرونده می شوند. دکتر سید حسن هاشمی گفت: 
با اجرای این برنامه، سلامت همه ایرانیان هر سال کنترل و همه اطلاعات 
آن ها از نظر قد، وزن، فشارخون، میزان تحرک و میزان خطر سرطان و 

بیماری های غیرواگیر ثبت می شود. 
وی افزود: دو عامل مهم مرگ و میر جوانان در کشور، تصادف ها و اعتیاد 
به مواد و سیگار اســت، به طوری که ایرانیان هر سال 1۰ هزار میلیارد 

تومان بابت سیگار هزینه می کنند.
وی گفت: مصرف سیگار هیچ حاصلی جز این ندارد که انسان را به سمت 

سرطان، بیماری های گوارشی و بیماری های دهان و دندان می برد. 

رئیس کمیته امداد:
دولت از سهم زکات 

ریالی پرداخت نکرده 
است 

مهر: رئیس کمیته امداد امام خمینی)ره( 
با بیــان اینکه دولت بــا محدودیــت بودجه 
روبه روست، گفت: دولت از سهم زکات تاکنون هیچ 
ریالی پرداخت نکرده اســت. پرویز فتاح گفت: مظلوم ترین افراد جامعه 
مددجویان هستند که زبان گفتن ندارند و از ترس قطع مستمری جلوی 
مجلس صف نمی کشــند. وی تصریح کرد: با جماعتی طرف هســتیم 
که صاحبی ندارنــد. هنگامی که اخبار اختــلاس و حقوق های نجومی 
را می شــنوند و دعواهای سیاســی را می بینند، چه نگاهی به حکومت 
می توانند داشته باشــند؟ فتاح با بیان اینکه نسخه حل مشکلات فقرا   
زکات است، گفت: در حال حاضر برای رسیدگی به مردم مشکل داریم و 
دست ما پر نیست. وی اظهار کرد:در همه شاخص های مردمی در این ۹ 

ماه رشد داشته ایم، اما بنده به برنامه ریزی زکات نقد دارم. 

رئیس مرکز توسعه پیشگیری 
و درمان اعتیاد سازمان 

بهزیستی:
اعتیاد با سم زدایی 

درمان نمی شود
ایرنا: رئیس مرکز توســعه پیشــگیری و درمان 
اعتیاد سازمان بهزیستی گفت: سم زدایی به تنهایی اعتیاد 
را درمان نمی کند و فرد معتاد برای ترک اعتیاد به خدمات مددکاری و 
روان شناختی و همچنین دارو نیاز دارد. مجید رضازاده افزود: سم زدایی 
باید تحت نظر افراد متخصص انجام شود، زیرا در غیر این صورت سبب 
اعتیادهای سخت و حتی مرگ می شود. وی گفت: هزار و 1۵۰ مرکز ترک 
اعتیاد میان مدت تحت نظر این سازمان برای سم زدایی بدون دارو در 
کشور وجود دارد. رضازاده افزود: اگر با شکایت از موارد سم زدایی مواجه 
شویم، با شدت با آن برخورد می کنیم و مردم باید در اعتیاد از خوددرمانی 
و مراجعه به عطاری ها یا گرفتن مشورت از همتایان خود در این زمینه 

خودداری کنند. 

ربیعی اعلام کرد
افزایش ۲۰ درصدی 
حقوق بازنشستگان 

حداقل بگیر در سال 96
ایســنا:وزیر تعاون، کار و رفــاه اجتماعی با 
اشاره به پیش بینی بودجه 1۰۰۰ میلیارد تومانی 
برای ترمیم حقوق بازنشستگان گفت:افزایش حقوق 1۰ 
درصدی در سال آینده اعلام شده است. علی ربیعی گفت: امسال نیز به 
حقوق بازنشستگان به صورت پلکانی از 12 تا 2۰ درصد افزوده شد. وی 
افزود: افزایش حقوق 1۰ درصدی در سال آینده اعلام شده است و تصور 
می کنم ما برای حداقلی بگیران همانند امسال 2۰ درصد افزایش حقوق 
داشته باشیم. پیش بینی ما بازنشسته شدن ۴۰ هزار نفر بود، در حالی که 

امسال ۵۶ هزار نفر بازنشسته شدند.
ربیعی در پاســخ به این پرســش که آیا این امکان برای بازنشستگان 
تأمین اجتماعی نیز فراهم خواهد شد، گفت: در حال بررسی چند بنگاه 

اقتصادی برای این امر هستیم.

گروه جامعه - محمود مصدق:درمانگاه آزادی پیشتاز 
استفاده از کارت هوشمند ســلامت در کشور است. در 
واقع اجرای آزمایشی حذف دفترچه تأمین اجتماعی و 
استفاده از کارت هوشمند که قرار است تا سال آینده بین 
بیمه شدگان توزیع شود، در این درمانگاه کلید خورده 
است. به منظور بررســی این موضوع و ارزیابی میزان 
رضایتمندی بیمه شــدگان از این طــرح به محل این 

درمانگاه در شهرک اکباتان تهران می رویم. 
علی که منتظر دریافت دارو از داروخانه است، استفاده از 
کارت هوشمند سلامت را بسیار مثبت توصیف می کند 

و می گوید:دیگر مجبور نیستم دفترچه بیمه ام را با خود 
حمل کنم یا نصف روزم را بــرای تعویض دفترچه هدر 
بدهم. الان با ارایه شماره کارت ملی می توانم از درمانگاه 

یا بیمارستان سرویس درمانی دریافت کنم. 
ابراهیم، یکی دیگر از بیمه شدگان تأمین اجتماعی که 
از بیماری دیابت رنج می بــرد، از حذف دفترچه تأمین 
اجتماعی و دریافت کارت هوشمند سلامت ابراز رضایت 
می کند و می گوید:به نظــرم مهم ترین نکته مثبت این 
کارت جلوگیری از تحویل اشتباه دارو از سوی داروخانه 
است.یعنی برخلاف گذشته دیگر بیمار مطمئن است 

که داروخانه دارویی را تحویل می دهد که پزشــک آن 
را تجویز کرده است، چون نسخه به شکل الکترونیکی 
صادر می شــود، به همین خاطر برخلاف گذشته دیگر 
نیازی نیست تا دارو را پیش پزشک مربوطه ببرم تا آن را 

برای مصرف تأیید کند. 
معصومه، زن میانســالی که هفته گذشته با مراجعه به 
شــعبه تأمین اجتماعی غرب تهران کارت هوشــمند 
سلامت دریافت کرده است، با مفید خواندن این طرح 
می گوید: یکی از نکات مثبتش آن اســت که اطلاعات 
کامل بیمار به صورت الکترونیکی ثبت می شود و پزشک 

می داند درگذشته چه داروهایی برای مریض تجویز شده 
و بر اساس آن ها نسخه جدید را می پیچد. 

از یکی از مســؤولان درمانگاه آزادی درباره اجرای طرح 
کارت هوشمند سلامت جویا می شویم که وی این طرح 

را در راستای اقتصاد مقاومتی می داند و می گوید:با اجرای 
این طرح خطای پزشکی تا حد زیادی کاهش می یابد. 

وی با تأکید بر اینکه بیماران و پزشــکان از اجرای این 

طرح به طور کامل رضایت دارنــد، می افزاید: این طرح 
موجب افزایش بهره وری درمانگاه آزادی شده است. در 
گذشــته آمار بیمارانی که در اینجا ویزیت می شدند به 
حدود 2۶نفر در روز می رسید که این رقم در حال حاضر 

به ۸۰۰ نفر رسیده است. 
این مســوؤل با اشــاره به گرانی کاغذ دفترچه تأمین 
اجتماعی می گوید: با کارت هوشــمند سلامت، تأمین 
اجتماعی دیگر برای خرید و واردات کاغذ مورد استفاده 
برای چــاپ و توزیع دفترچه های بیمه هزینه بســیار 

سنگینی متحمل نمی شود.
وی با اشاره به اینکه با اجرای این طرح بیمه شده تأمین 
اجتماعی تمامی خدمات درمانی از ویزیت تا سونوگرافی 
و تهیه دارو را دریافت می کنــد، می افزاید: اجرای این 
طرح در زمینه انبارگردانی نیز تأثیر مثبتی دارد. در واقع 

چون ثبت داروها به صورت الکترونیکی انجام می شود، 
اگر آمار یک قلم دارو از حد مورد نظر کمتر شود، سامانه 
هشدار می دهد و این گونه هیچ وقت مشکل نبود یک 

دارو پیش نمی آید .
وی کاهش احتمال سوء اســتفاده از کارت هوشمند را 
یکی دیگر از ویژگی های مثبت ایــن طرح می خواند و 
می گوید: امکان سوءاســتفاده از این کار بسیار ضعیف 
است و در مقایســه با دفترچه احتمال سوءاستفاده از 

کارت هوشمند تا ۸۰ درصد کاهش می یابد. 
وی گران شدن چاپگر و برچسب های ویژه را تنها مشکل 
اجرای این طرح می داند و می گوید: از روزی که اجرای 
این طرح به صورت آزمایشی کلید خورده، بازار واکنش 
نشان داده و بعضی از ابزارهای مورد نیاز ما مثل چاپگر تا 

2۰۰ هزار تومان گران شده است. 

اینجاپزشکاندفترچهبیمهقبولنمیکنند!

 جامعه - محبوبه علی پور  اولین زمزمه های الکترونیکی شــدن 
خدمات سلامت در اواخر دهه7۰ با موضوع تدوین نظام جامع فناوری 
اطلاعات به گوش رســید.در ادامه این راه نیز مطابق ماده ۸۸ برنامه 
چهارم توسعه کشور، نسبت به طراحی و استقرار نظام جامع اطلاعات 
سلامت شهروندان ایرانی تأکید شــد.البته به طور خاص بحث صدور 
دفترچه های الکترونیکی از سال ۸۵ کلید خورد و تا امروز بارها بر اجرای 

آن وعده داده شد که همچنان بی فرجام مانده است . 
*مزایای یک طرح پرحاشیه 

بنابر اظهارات متولیان حوزه سلامت، با اجرای طرح صدور دفترچه های 
الکترونیکی، علاوه بر کاهش ۶۰ میلیارد تومانی هزینه ها در سال بابت 

چاپ کاغذی دفترچه ها، تا 3۰ درصد نیز از تخلفات کاسته می شود.
احمد میدری، معاون وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی با بیان اینکه در 
حال حاضر ۵۰ درصد هزینه ها در بخش سرپایی و ۵۰ درصد در بستری 
است، به گزارشــگر ما می گوید: تنها حجم نسخه های درمانی کشور در 
بخش سرپایی بیش از ۶۰۰ میلیون نسخه در سال برآورد می شود که از 
این تعداد 2۰۰ میلیون نسخه حوزه بیمه سلامت و ۴۰۰ میلیون نسخه 
مربوط به سازمان تأمین اجتماعی است. سجاد رضوی، مدیرکل بازرسی، 
ارزیابی عملکرد و پاسخگویی به شکایات وزارت بهداشت، درمان و آموزش 
پزشکی نیز به خبرنگار ما می گوید: بنابر مفاد برنامه پنجم و ششم توسعه 
کشــور، مکلف به اجرای این برنامه هستیم، زیرا این طرح سبب کاهش 
هزینه ها و ساماندهی روند جمع آوری اطلاعات می شود، همچنین از دوباره 

کاری و سوء استفاده های احتمالی جلوگیری 
می کند. بنابراین باید تمــام حوزه های نظام 
سلامت از یک مطب تا یک بیمارستان هزار 
تخت خوابی به صورت الکترونیکی اداره شود. 
از این رو در حوزه بهداشت حدود سه چهارم 
اطلاعات مردم الکترونیکی شده و هر روز نیز بر 
این داده ها افزوده می شود.پیش بینی می شود 
تا تیرماه سال آینده این فرایند پس از تکمیل به 
سرانجام برسد.  بهمن برزگر، عضو هیأت مدیره 
سازمان بیمه سلامت ایران نیز می گوید: اولین 
فایده دفترچه های الکترونیکی درمان نسبت 
به دفترچه های موجود این است که همه چیز 

را شفاف می کند. همچنین امکان ردیابی و گزارشیابی آن حاصل شده و 
مانع   سوء استفاده می شود. نکته دیگر اینکه ارایه خدمات را تسهیل کرده 
و خدمات ارزان تر در اختیار مردم قرار می گیرد که سبب می شود کشور در 
سطح کلان ارزان تر اداره شود. همچنین امکان هزینه زایی روند درمان را 
برای بیماران کاهش می دهد. به این ترتیب با کنترل هزینه ها می توان به 

تقویت کارآیی نظام سلامت پرداخت .
*گرفتار در چنگ چند عاملی

گرچه ســال ها بر مزایای اجرای این برنامه تأکید شــده، اما پرسش 
اینجاست که چرا اجرای این طرح همچنان به تأخیر افتاده است؟

برزگر در همین زمینه به گزارشگر ما خاطر 
نشــان می کند: این طرح مقولــه ای بین 
بخشی است و گروه ها و نهادهای مختلف از 
سازمان های بیمه گر،وزارت بهداشت،مراکز 
درمانی،پزشــکان و حتی مردم در اجرای 
آن سهیم هستند. ناگفته نماند هر قسمت 
نیز با مسایلی مواجهند، چنانکه در حیطه 
سازمان های بیمه گر می توان به منابع مالی، 
قوانین و مقررات، داده های قبلی، فرایندهای 
ســازمانی، بخش خصوصی و وضعیت زیر 
ساخت ها اشاره کرد. پس باید برای اجرای 
مطلوب این طرح تمــام بخش ها به درک 

حداقلی رسیده و در تعامل با یکدیگر باشند.
وی با تأکید بر اینکه اداره حوزه ســلامت با صد هــزار میلیارد تومان 
هزینه، 7۰۰ هزار نفر فعال و البته بیش از ۴۰ میلیون نفر گیرنده خدمت 
بدون بهره گیری از خدمات الکترونیکی ممکن نیست، می افزاید:امروزه 
شاهدیم در برخی جاها زیرساخت مناسب نداریم و در برخی مناطق 
تعامل لازم دیده نمی شود.در برخی موارد با تنگناهای قوانین مواجه 
هستیم، زیرا سختگیرانه اعمال می شــود، به طوری که فعالان به این 
نتیجه می رسند که بهتر است کاری نکنند تا اینکه با ده ها اما و اگر رو به 
رو شوند.به هرحال در اجرای این برنامه اگر عناصر دخیل دچار ضعف 

باشد یا به نتیجه نخواهیم رسید و یا با تأخیر می رسیم که این موضوع 
هزینه های جبران ناپذیری را به کشور تحمیل می کند.

این عضو هیأت مدیره سازمان بیمه ســلامت ایران اضافه می کند: با 
وجود چالش های مختلف، بسیاری از نهادها گام های مطلوبی در این 
زمینه برداشته اند، چنانکه در سازمان بیمه سلامت کمتر از یک سال 
دیگر به معنای واقعی بخش عظیمی از خدمات به صورت الکترونیکی 
ارایه می شــود. البته معتقدم بیمه ها برای تســهیل در اســتفاده از 
خدمات الکترونیکی باید همانند بانک ها عمــل کنند، زیرا به دلیل 
فراوانی داده ها وحساسیت برانگیز بودن حوزه سلامت، این مسأله به 

هوشمندی نیازدارد. 
*  رویه فعلی باید تغییر کند

میدری نیز تأکید می کند: این نظام درمانی که افراد یک دفترچه بیمه 
دستشان باشــد و به هر کجا مراجعه کنند، در هیچ کشوری مرسوم 
نیست و در جامعه ما نیز نباید پذیرفته باشــد. بنابر این رویه فعلی را 
باید تغییر داد، زیرا در حوزه سلامت با تنوع و کثرت خدمات می توان 
بی نهایت هزینه کرد.از این رو در جهان به این نتیجه رسیده اند که باید 
هزینه های سلامت را کنترل و هدفمندانه کرد. در حالی که در کشور 
ما تا زمانی که می خواهیم برنامه ای اجرا کنیم، یا مردم نمی پذیرند یا 
پزشــکان قبول نمی کنند و یا مؤسسه های بیمه گر متعهد نمی شوند. 
درحالی که برای رفع این مسأله باید تغییر وضعیت داد و این نیازمند 

هوشیاری عمومی است.

نکـــــته
بــود  قــرار  پیــش  ســال   ۱۰ از 
دفترچه هــای بیمــه شــدگان تامین 
اجتماعی الکترونیکی شود اما به دلیل 
نبود زیر ســاخت ها ایــن مهم عملی 
نشد این گزارش ســعی دارد ضمن 
اشــاره بر زمــان تحقق این مســأله، 

چگونگی اجرای آ را نیز شرح دهد.
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 فرهنگ/ لیلا کردبچه   امشــب برنامه ای با عنوان »شب محسن 
ابوالقاســمی« در محــل کانون زبان پارســی با حضور اســتادان و 
دانشجویان رشــته زبان وادبیات فارسی و زبان های باستانی برگزار 
می شود.  اســتاد محسن ابوالقاسمی ـ طال بقائه ـ که در هشتمین 
دهــه پربار زندگی خــود، همچنان به پژوهــش و تدریس و تألیف 
مشغول است، حق بزرگی بر گردن ادبیات آکادمیک و بلکه ادبیات 
خارج از حوزه های دانشــگاهی دارد؛ پژوهشگر و مدرسی که در آثار 
و اقوال او می توان پیوند عمیق دســتور زبان فارســی، تاریخ زبان 

فارسی، و زبان شناسی را درک کرد.
محســن ابوالقاسمی که هشتاد سال پیش، یعنی در سال 1315 در 
شــهر ملایر متولد شد، در ســال 1337 به عنوان کارشناس زبان و 
ادبیات فارسی از دانشگاه تهران دانش آموخته شد و پس از آن برای 
ادامه تحصیل در رشــته فرهنگ و زبان های باســتانی به انگلستان 
رفت و پس از تحصیل در دانشــکده مطالعات مشــرق زمین لندن 
و بهره مندی از اســتادان بنامی چون هنینگ و بویس، سرانجام در 
سال 1345 بود که توانست در همین رشته به اخذ مدرک دکترای 

تخصصی نایل شود.
دکتر ابوالقاســمی را علاوه بر اینکه باید جزو پرتألیف ترین استادان 
گروه زبان و ادبیات فارســی دانســت، باید از مؤلفان پراستنادترین 
کتاب های رشــته زبان و ادبیات فارســی برشــمرد؛ چراکه هریک 
از آثار او، جای خالی بزرگ و مهمی را در قفســۀ ادبیات فارســی 
پرکرده اند و از آنجاکه تا پیش از قلمفرســایی اســتاد، کتابی نظیر 
آنچه ایشــان نوشــته اند نبوده، آن کتاب پاسخگوی نیاز بسیاری از 
پژوهشگران شده است.  »تاریخ زبان فارسی«، »ماده های فعل های 
فارســی دری«، »ریشه شناســی«، »زبان فارسی و سرگذشت آن«، 
»راهنمای زبان های باســتانی ایران در دو جلد«، »شــعر در ایران 
پیش از اســلام«، »دســتور تاریخی مختصر زبان فارسی«، »درباره 
زبان آسی« و... که توسط ناشرانی چون سمت، بنیاد فرهنگ ایران، 
ققنوس و... منتشر شــده اند، بخشی از کتاب های ارزشمند استادند 
که هیچ یک مابه ازای دیگری در ادبیات فارســی ندارند و تا پیش از 
تألیف توسط دکتر ابوالقاســمی، جای خالی آن ها در گنجینه ادب 
فارســی حس می شد، و امروزه هر پژوهشگری که بخواهد در حوزه 
زبان و دستور زبان کاری کند، ناگزیر از مراجعه به این آثار ارزشمند 

خواهد بود.
بخش دیگری از آثار دکتر ابوالقاســمی، مقالات ارزشــمند ایشان 
اســت در زمینه »پیشــوندهای فعلی«، »شــعر در ایران باستان«، 
»مضاف الیه«، »صفت«، »زبان زرتشــت«، »پیشوندها و پسوندها«، 
»لغــات خاص و لغات عام«، »فعل تمنایی در فارســی دری« و... و 
پژوهشــگران می دانند که یک مقاله علمی پژوهشی، اگرچه به ظاهر 
نســبت به یک کتاب علمی پژوهشی حجم کمتری دارد، امّا چه بسا 
ارزش مطالعاتی بیشــتری داشــته باشــد چراکه در تألیف مقاله، 
پژوهشــگر می بایســت به جای بررسی ســطحی یک زمین وسیع، 
چاهی عمیق در مســاحتی محدود حفر کند تا با مطالعات عمیق تر 
به نتیجه دقیق تری برســد؛ ویژگی ای که در تمامی مقالات اســتاد 

ابوالقاسمی  می بینیم.
و امّا وجه دیگری از شخصیت علمی و ادبی دکتر محسن ابوالقاسمی، 
علاوه بر فعالیت های ایشــان در فرهنگســتان زبان که پرداختن به 
آن مجالی دیگر می طلبد، وجهه آموزشــی ایشان است که سالیان 
تحصیل بخش مهمی از اســتادان و پژوهشــگران امروز رشته زبان 
و ادبیات فارســی و فرهنــگ و زبان را توأم با خاطرات شــیرین و 

فراموش نشــدنی کرده است؛ 
خاطره حضور در کلاس های 
اســتادی توانمنــد، و البته 
بســیار ســختگیر که تمام 
شــاگردان ســال های دور 
و نزدیــک او می دانند که 
چگونــه مشــقت تدقیق 
و تأمــل در جدی تریــن 
را  درس  ســخت ترین  و 
خاطراتش  چاشــنی  با 
ادبیــات  بــزرگان  از 
معاصر چون  آکادمیک 
خانلری، صفا، فروزانفر، 
همایی، زرین کوب و... 

شیرین می کرد.

یادداشت

جهانی است 
بنشسته در گوشه ای

گفت و گو با یک مسؤول در شورای عالی انقلاب فرهنگی  

بایدبهسمتشبکـــههایبومیرفت
 فرهنــگ/ زهــره کهندل   ایــن روزها 
خبرهایــی مبنی بر الــزامِ گرفتن مجوز برای 
فعالیــت در شــبکه های اجتماعی، حســابی 
برخط اســت. در آخرین جلسه شورای عالی 
فضای مجــازی طرحی مبنی بــر لزوم احراز 
هویت گرداننــدگان کانال هــای تلگرامی  پر 
مخاطــب مصوب شــد و دبیر شــورای عالی 
فضای مجازی پــرده از جزییات احراز هویت 
در فضای مجازی برداشــت. بر اساس مصوبه 
این شــورا، تمامی  فعالان فضــای مجازی که 
اقــدام به انتشــار مطلب می کننــد، از جمله  
کانال های شــبکه های اجتماعی با بیش از 5 
هزار کاربــر، باید در ســامانه ای ثبت و مانند 
مطبوعات مســؤولیت انتشــار مطالب خود را 
بپذیرند؛ طرحی که موافقان و مخالفانی دارد. 
فرشته روح افزا دکترای الکترونیک از دانشگاه 
منچستر انگلستان، قایم مقام شورای فرهنگی 
اجتماعی زنــان، معاون فرهنگــی اجتماعی 
زنان در شــورای عالی انقلاب فرهنگی و فعال 
فرهنگی و فضای مجازی، از موافقان این طرح 
اســت که به پرسش های ما درباره این مصوبه 

پاسخ داده است. 

 آیا مصوبه احــراز هویت در فضای 
مجازی را طرحی عملیاتی می بینید؟

اگر زیرســاخت های این طرح محقق شــود، 
طرحــی کامــلًا عملیاتــی اســت و خیلی از 
مشــکلات و معضلاتی را که ممکن اســت در 
فضــای مجازی پیــش بیاید، حــل می کند. 
ببینید هر کســی بخواهد کاری بکند باید کد 
ملی داشته باشد. در فضای مجازی هم باید هر 
کاربر کد شناسایی معتبر داشته باشد. بسیاری 
از کارهــای غیرقانونی در فضای مجازی انجام 
می شــود و مشخص نیست توسط چه شخص 
یا گروهی اســت. ولی اگر کد شناسایی وجود 
داشته باشد، کنترل خوبی می توان روی افراد 
و اعمال در این فضا داشت. این مصوبه حرکتی 
بازدارنده در اعمال مجرمانه است. بسیاری از 
کشــورهای دنیا هم طرح های کنترلی دارند. 

این طور نیست که فضای مجازی را رها کنند 
چون فضایی آسیب زا است. اعمال مجرمانه با 
هویت های غیرواقعی انجام می شــود در حالی 

که اگر احراز هویت شوند، محدود می شوند. 

 افراد یا گروه هایی که در شبکه های 
اجتماعی اعمال مجرمانه یا خلاف عرف 
و شرع انجام می دهند، قطعاً نمی خواهند 
هویتشان فاش شود. این مصوبه از همه 
هزار  بــالای 5  عضویت  با  کانال های 
نفر خواسته که مجوز دریافت کنند و 
به نوعی از آن مجرم خواسته که خودش 
را معرفی کند! شما چقدر علمیاتی شدن 

این طرح را ممکن می بینید؟
امــکان اجــرا دارد. ببینید برای کســانی که 
در قالــب هویت هــای پنهــان و جعلی خود 
می خواهنــد به اعمــال مجرمانه شــان ادامه 
دهنــد، مجازات هایــی مثل فیلتــر کردن را 
می توان در نظر گرفت. می توان با این مجرمان 
برخوردهایی داشــت و این فضــا را می توان 
مدیریت کرد. متأســفانه یکی از مشکلاتی که 
در حوزه اجرا داریم این اســت که وقتی قرار 
اســت طرحی به مرحله اجرا برسد با »نشد و 
نمی شــود« جلوی آن را می گیریم. در حالی 
که اگر از 20 مورد، 5 تا از دســتمان در رفت، 
به هرحال 15 مورد دیگر مدیریت می شــود. 
روی صفر و صد نباید حرکت کرد. این مصوبه، 
بســتر را برای مدیریت فضــای مجازی آماده 
می کند. الان وضعیت فضــای مجازی خیلی 
رها شــده است و هر کســی هر کاری دلش 
بخواهــد، می کند. در حالی کــه باید کنترلی 

وجود داشته باشد. 

 آیا این طــرح از نظر فنی قابل اجرا 
هست؟

ما از نظر زیرساخت های فنی مشکلی نداریم. 
طرح های مدیریت فضای مجازی در بسیاری 
از کشــورهای دنیا، اجرا می شــود. بحث من 
کنترل نیســت بلکــه روی مدیریت این فضا 

تأکید دارم. اگر بحث کنتــرل را فقط مطرح 
کنیم، درزهایی برای گریز پیدا می شــود. در 
بســیاری از کشــورهای اروپایــی که چندان 
پایبنــد به مســایل اخلاقی نیســتند فضای 
مجازی مدیریت می شــود. در کشــور ما هم 
بایــد این اتفاق خیلی زودتــر از این می افتاد. 
با اجرای ایــن مصوبه می توان کم کم مدیریت 
جامعــی را در فضای مجازی داشــت. مصوبه 
احراز هویت، لازمه مدیریت در فضای مجازی 
اســت. جرایم اقتصادی در فضــای مجازی را 
شــاید بتوان جبران کرد امــا جرایم فرهنگی 
را چه؟ ضمن اینکه شــبکه هایی که از طریق 
این فضا فروش مواد مخدر دارند، فعالیتشــان 

محدودتر می شود. 

 با توجه به اینکه ســرور پیام رسان 
تلگرام در ایران نیست، آیا برای مدیریت 

این فضا مشکل ایجاد نمی شود؟ 
به هر حال مدیریت ما در پیام رســان تلگرام 
آسان نیســت چون سرور آن در ایران نیست. 
بحــث مهم تــر، ایجــاد زیرســاخت ها برای 
راه اندازی یک فضای امن است. وقتی کدهای 
شناسایی در فضای مجازی به افراد داده شود، 
می توانیم از شــبکه هایی که خودمان طراحی 
کردیــم و پیام رســان های داخلی اســتفاده 
کنیم. مهم، ایجاد زیرســاخت امــن و ارزان 

اســت. مشــکلات در فضای امن کمتر است. 
متأسفانه دختران بسیاری در شبکه های ناامن 
آسیب های جدی دیده اند. همیشه بحث بر سر 
این بود که چرا زیرساخت های این فضای امن 
ایجاد نمی شــود اما حالا که نخســتین گام ها 
برای تحقق اینترنت پاک برداشــته می شود، 
چرا حمایت نمی شــود؟ برخی اشــکالات به 
مصوبــه احراز هویت وارد اســت اما اگر روی 
این اشــکالات متوقف شویم، نمی توانیم پیش 
برویم. این مصوبه شورای عالی فضای مجازی 
آغاز بسیار خوبی اســت و اگر حمایت نشود، 
چکش فضای مجازی غربی محکم تر روی سر 
ما می خورد. باید به ســمت شبکه های بومی 

 رفت. 
 

 ما پیام  رسان های داخلی داریم اما چرا 
مردم اقبالی به آنها ندارند؟ 

البته برخی از این پیام رسان ها کپی برداری از روی 
تلگرام بودند اما با این حال بودن این پیام رسان ها 

بهتر از نبودنشان است. چقدر مردم پیام رسان های 
داخلی را می شناسند متأسفانه تبلیغات روی این 
پیام رسان های داخلی بســیار کم است در حالی 
که روی تلگرام تبلیغات می شود. فضای فرهنگی 
متعهد و غیرمتعهد در این فضا فعالیت می کنند. 
با توجه به برتری هایی که پیام رسان های داخلی 
دارند باید آگاهی بخشی در جامعه ایجاد شود. تا 
به حال قدم اول را برنداشتیم و این فضا، مدیریت 
جامعی نداشته است. مصوبه شورای عالی فضای 
مجازی قدم اول اســت و بایستی از آن حمایت 
شــود. وقتی افراد در این فضا شناســایی شوند، 
بسیاری از اعمال مجرمانه و ضدفرهنگی کاهش 
می یابد. نباید انتظار داشت که طی 6 
ماه همه مشکلات حل شود. 
به  مرحله  طــرح،  این 
پیــش  مرحلــه 

می رود. 

کوتاه و خواندنی

مهر: مدیر مرکز آفرینش های ادبی حوزه هنری، در مراســم بزرگداشــت 
احمــد زارعی گفت: منش احمــد زارعی در این روزگار غریب اســت. این 
روزها، روزهایی اســت کــه آدم از آنچه که می بیند، داغ می شــود و احمد 
زارعــی اگر امروز در میان ما بود، بدون شــک در زمــره مدافعان حرم قرار 
می گرفــت. علیرضا قزوه افزود: متأســفم که خیلی از مــا امروزه به فضایی 
افتاده ایم که زورمان می آید از انقلاب دفاع کنیم. شــده ایم متملق شاهنشاه 

و باید شعرهای سال های قبلمان را به زور به یادمان آورد. 

برخی فراموش کردند که شاعر انقلاب هستند

فرهنگ: مدیرعامل بنیاد ملی بازی های رایانه ای درباره بودجه امسال این نهاد 
گفت: بنیاد ملی بازی های رایانه ای نقش مهمی  در توسعه صنعت مهم بازی در 
کشور دارد. زمان آن رسیده که پای نهال این صنعت، آب فراوان بریزیم. حسن 
کریمی  قدوسی افزود: امیدواریم در مذاکره با نمایندگان مجلس، رقم بودجه 
بنیاد افزایش یابد.  او گفت: در سال 92 حدود 73 درصد گیمرها با کامپیوتر 
بازی می کردند و سال گذشته این میزان به 23 درصد رسید یعنی شاهد کوچ 

سریع گیمرها به سمت بازی های آنلاین هستیم.

بودجه بازی های رایانه ای را زیاد کنید

فرهنگ: مؤسســه آفرینش های حوزه هنری به زودی اثر داســتانی جدید 
با موضوع ســیره رضوی منتشــر خواهد کرد.  اولین اثر، مجموعه قصه های 
رضوی با دبیری ســعید تشکری اســت که دربرگیرنده 10 داستان از 10 
نویســنده مطرح کشور است که با موضوع ســیره امام رضا)ع( و با نگاهی 
مدرن نوشته می شود. اسماعیل حاجی علیان، نصرالله قادری، علی شجاعی، 
وحید حســینی، فرحناز علیزاده، مریم ناصری، عترت اســماعیلی، نرگس 
مقصودی، فاطمه سلیمانی و مریم راهی نویسندگان این داستان ها هستند. 

انتشار داستان هایی مدرن درباره سیره امام رضا)ع(

فرهنگ

جایگاه وزارت علوم در لایحه بودجه 96

زور وزیر علوم از وزیر بهداشت کمتر است؟ 

فرهنگ: تنزل جایگاه وزارت علوم در لایحه بودجه 96 صدای 194 نماینده مجلس را درآورد و پای 
آنان را تا امضای نامه اعتراضی به رئیس جمهور کشاند؛ نامه ای که در آن نسبت به اقدام وزارت علوم 
در آنچه »تنزل جایگاه و عنوان مجتمع های آموزش عالی در شــهرهای مختلف« یاد می شود، انتقاد 
شــده است. بهارستان نشــین ها خواستار اصلاح و اعاده عنوان دانشــگاه ها و آموزش عالی و ایجاد ردیف در لایحه 
96 شــدند. این در حالی است که دانشگاه های علوم پزشکی خیالشــان راحت است چون رقم پیشنهادی بودجه 
این وزارتخانه در لایحه بودجه 96 در مجموع 17 درصد نســبت به ســال گذشته رشد داشته است. به گفته ایرج 
حریرچی، قایم مقام وزارت بهداشــت، این میزان رشــد بودجه  تضمین کننده 30 درصد افزایش اعتبارات هزینه ای 
دانشــگاه های علوم پزشکی است. اگرچه شــنیده هایی هم حکایت از افزایش حدود 50 درصدی بودجه این بخش 
دارد. با این حال وزارت علوم بدون اینکه دلیل مشخصی را اعلام کند، بودجه حدود 14 دانشگاه و مجتمع آموزش 
عالی را کاهش داده که باعث اعتراض نمایندگان شــده است.  علیرضا سلیمی، عضو کمیسیون آموزش مجلس، به 
»مهر« گفت که فرهادی در نامه ای رســمی به رئیس ســازمان برنامه و بودجه بدون اینکه دلیل مشخصی را اعلام 
کند، بودجه برخی از دانشــگاه ها را در لایحه بودجه ســال 96 کاهش داده اســت. این در حالی است که بودجه 
دانشــگاه ها در لایحه بودجه ســال 96 به صورت میانگین حدود 13 درصد افزایش داشته و متناسب با این افزایش 
بودجه، تعداد اعضای هیأت علمی و دانشــجویان برخی از دانشــگاه ها افزایش یافته است. از طرفی، بحث تورم نیز 
مطرح است. حالا باید دید که وزیر علومی که تخصص گوش و حلق و بینی دارد و بر مسند وزارت علوم تکیه زده، 

چه تدبیری برای بودجه سال آینده دانشگاه های متبوعه این وزارتخانه دارد؟ 

خــبر

نکته
تصمیم ها برای الزام اعلام و ثبت 
هویت مدیران کانال های تلگرامی 
جنجال ساز شده اســت. گروهی 
موافــق و گروهــی مخالــف ایــن 
الــزام هســتند. در این مصاحبه 
دکتر فرشــته روح افــزا یکی از 
فعالان فضای مجازی و کارشناسان 
فرهنگی دلایل خــود را در تأیید 
ایــن تصمیــم و لــزوم حمایت از 
اجرای مصوبه شورای عالی فضای 

مجازی بیان کرده است
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با سید جمال سیدحاتمی،  کارگردان فیلم سینمایی »لاک قرمز«

سیاه نمایی یعنی همه جامعه را زیر سؤال ببریم
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 هنر/ تکتم بهاردوست   فیلم سینمایی »حریر« به نویسندگی 
و کارگردانی فریال بهزاد از چهارشــنبه 26 آذرماه به اکران عمومی 

 درآمد. 
بهزاد درباره ایده شــکل گیری این فیلم به 
خبرنگار ما گفت: متأســفانه معضل چاقی 
در همه دنیا روز به روز زیاد می شــود و در 
کشــور ما هم به علت کم تحرکی، استفاده 
زیــاد از غذاهای آماده، مســایل ژنتیکی، 
خانوادگی و... خیلی زیادتر شــده است. به 
علاوه، حضور دختر چاقی که در فامیل ما 

بود و مشکلاتی که داشت مرا برای ساخت این فیلم ترغیب کرد. 
وی ادامــه داد: از آنجایی که چاقی و تبعات آن در میان دختران و 
پســران و متفاوت است و برای خانم ها از سختی های خاص خودش 
برخوردار اســت، به ســراغ این موضوع رفتم. چون می خواســتم با 
ســاخت »حریر« درباره تبعات چاقی یک دختر در جامعه صحبت 
کنــم. همان طور که قبلًا گفتم، معضل چاقی خیلی جدی اســت و 
متأســفانه تا کنون هیچ وقت در سینما به این قضیه پرداخته نشده 
اســت. پس به جرأت می توانم بگویم که این اولین بار است که یک 

دختر چاق نقش اول فیلمی  را بازی می کند. 

 نگاه کمدی نداشته ام
این کارگــردان گفت که ایــن فیلم برخلاف همه آثــار مخصوصاً 
فیلم های کلاســیک که به آدم های چاق به چشم انسان هایی دست 
و پــا چلفتی و بی عرضــه نگاه می کند، به این قضیــه نگاهی کاملًا 
جــدی دارد. وی در ادامه افزود: من اصلًا ســعی نکرده ام به چاقی 
نگاه طنازانه و کمدی داشــته باشــم. چون همانطور که گفتم، این 
یک معضل اســت و هســتند کســانی که زندگی عادی  آنها دچار 
مشــکل می شود تا جایی که هستند کسانی که به این خاطر دست 

به خودکشی زده اند. 

بهزاد ادامه داد: داســتان این فیلم درباره دختر چاقی است که این 
معضل، زندگی را برای او ســخت کرده و با مشکلات زیادی مواجه 
ســاخته اســت. من به این موضوع نگاهی روانشناسانه و اجتماعی 
داشته ام. حدود 3 سال درباره این موضوع به کلینیک های چاقی سر 
زدم و بــا این آدم ها صحبت و در این باره تحقیق کردم و از نزدیک 
معضلات و مشــکلات این افراد را مورد تحقیق و بررسی قرار دادم. 
برای این خواســتم فیلمی  بسازم که بتواند برای مخاطبان ملموس، 

حقیقی و البته باورپذیر باشد. 

 چاق بیمار است
وی در پاسخ به این ســؤال که آیا پیش بینی می کنید که این فیلم 
بتواند با اقبال مخاطبان مواجه شــود، گفت: از آنجایی هم که آمار 
این گونه افراد روز به روز بیشــتر و بیشتر می شود و هم هر کدام از ما 
هم در دور و اطرافمان از این دســت آدم ها حداقل یک نفر را داریم 
که چنین مشکلی داشته باشد، به نظرم »حریر« می تواند این تلنگر 
را به مخاطبانش بزند که ســبک زندگی خود را تغییر دهند و کمی 
 به سلامت خود و سایر افراد خانواده شان بیندیشند. لذا امیدوارم که 
مخاطبــان این فیلم به خوبی با آن ارتبــاط برقرار کنند و »حریر« 

برای آنها نتیجه بخش باشد. 
بهزاد در ادامه افزود: چون در این فیلم ســعی شــده با تمام وجود 
بخش اندکی از مشــکلات یومیه افراد چاق به تصویر کشیده شود و 
من هم تمام تلاشــم را کرده ام که به جامعه هشدار دهم که چاقی 
یک بیماری اســت و باید بــا افراد چاق مانند ســایر بیماران البته 
بــا احترام برخورد کرد. چون آنها نیاز دارند تا اعتماد به نفسشــان 

تقویت شود. 

گــزارش

کارگردان فیلم بیان کرد
»حریر« تلنگری به جامعه چاق

هــنر
 هنر/ تکتم بهاردوســت  ســید جمال 
سیدحاتمی  متولد 1350 در تهران است. وی 
فیلمسازی را از انجمن ســینمای جوان آغاز 
کرده و به عنوان دستیار صحنه در فیلم هایی 
چــون »کلاه قرمزی و پســرخاله«، »الو! الو! 
من جوجوام« و مجموعه  »ســمندون« حضور 
داشته است. سیدحاتمی در حال حاضر هم به 
عنوان کارگردان دوم در مجموعه  »ســرزمین 
کهــن« حضــور دارد. این هنرمند در ســال 
1385 نخستین اثر بلند خود با نام »بچه های 
ابری« را کارگردانی کرد. این فیلم برای اولین  
بار در بیست و یکمین جشــنواره  بین المللی 
فیلم هــای کودک و نوجوان همدان به نمایش 
درآمــد و موفقیت هایــی از جملــه دریافت 
پروانه   زریــن بهترین فیلــم ویدیویی، دیپلم 
افتخار بهترین بازیگر خردســال و جایزه  ویژه  

استانداری همدان را کسب کرد. 
تله فیلم های  »اوقات  وی همچنین کارگردانی 
مشــترک آنهــا« و »انگشــتر« را در کارنامه  

هنری اش دارد. 
او سال گذشته با فیلم سینمایی »لاک قرمز« 
در جشــنواره فیلم فجر حضور داشــت. این 
فیلم  در باره کودکان اســت نه برای کودکان؛ 
فیلمی که از منظر یک دختر 16 ســاله به نام 
»اکرم« روایت می شود. فیلم سینمایی »لاک 
قرمز« از مضمونی اجتماعی برخوردار است و 
ساختار و روایتی متفاوت دارد. به انگیزه اکران 
این فیلــم با ســیدحاتمی گفت وگویی انجام 

داده ایم که مشروح آن را می خوانید. 

 فیلم شما در ژانر سینمای اجتماعی 
قرار می گیرد. خودتان چه تعریفی از این 

نوع سینما دارید؟ 
سینمای اجتماعی برگرفته از واقعیات اجتماع 
اســت، آیینه  تمام نمای جامعه، فریاد اعتراض 
در گلو مانده مردم که با یک فیلم به اعتراض 
جمعی تبدیل می شــود. فیلــم اجتماعی در 
اصل صدای مردم اســت برای بیان مشکلات 

جامعه ای که در آن زندگی می کنند. 

 به نظرتان چه تفاوتی بین سینمای 
اجتماعی و سیاه نمایی وجود دارد؟ 

اگر ســینمای اجتماعی با بدبینی و ناامیدی 
ترکیب شود تبدیل به سیاه نمایی می شود. در 
فیلمی که سیاه نمایی حاکم است، امید جایی 

ندارد و دایماً جامعه به سوی تباهی می رود. 

فیلم اجتماعی نشان دادن واقعیات   
است یا له کردن جامعه؟ 

فیلم اجتماعی واقعیات را بیان می کند. شاید 
در این میان بعضی از عناصر جامعه زیر سؤال 
بروند اما تمام جامعه نه! اگر تمام جامعه را زیر 

سؤال ببریم، مصداق سیاه نمایی است. 

دغدغه های  با  چقدر  فیلم  موضوع   
شما همسویی دارد؟ 

موضوع »لاک قرمــز« نه تنها دغدغه من بلکه 
دغدغه جامعه ایران و جهان اســت. خانواده و 
حفظ کانــون آن از موضوعات فراگیر جهانی 

است و مورد توجه همه است. 

 »لاک قرمز« یــک فیلم اجتماعی 
است یا یک فیلم زنانه؟ زن ها در فیلم 

شما حضور پررنگی دارند. 
این اثر یک فیلم اجتماعی با محوریت خانواده 
اســت و در خانواده هم همیشه زن ها نقش پر 
رنگی داشــته و دارند. زن ها هم می توانند یک 
خانوده را متلاشــی کنند و هم می توانند در 
بدترین شــرایط آن را حفظ کرده و به تعالی 

برسانند. 

امید به زندگی در فیلم شما حضور   
پررنگی دارد. تا جایی که گاهی خیلی 
اغراق شده به نظر می رسد. این نگرانی 
از ابتدا برایتان وجود نداشت که مخاطب 

شما را به شعارزدگی متهم کند؟ 
اگــر در امید اغراق کنیم دچار ســاده انگاری 
می شــویم و این نشان از بی صداقتی فیلمساز 
است. شاید به خاطر چند تومان فروش بیشتر 
که البته این هم تضمینی برای فروش نیست. 
من و نویســنده فیلمنامــه )امیرعبدی( تمام 

سعی  خود را کردیم که در تلخی و امید اغراق 
نکنیم و آنچه را در واقعیت وجود دارد، درست 

و صادقانه بیان کنیم. 

 درباره اسم فیلم بگویید. لاک قرمز 
در این فیلــم به جز حضوری فیزیکی 

عملاً حضوری محتوایی هم دارد. 
همان طور کــه قبلًا هم به آن اشــاره کردم، 
زن در فیلــم »لاک قرمز« حضــوری پررنگ 
دارد و لاک قرمــز بــه عنوان نشــانه زیبایی، 
آراســتگی، عشق و امید به زندگی، برای زنان 
دوست داشــتنی است. اما همین لاک قرمز در 
موقعیت هایــی از زندگی ماهیــت خود را از 
دست می دهد و معنای دیگری پیدا می کند. 

 آیا ایــن فیلم برای چــه گروه از 
بر چه اساس هدف گذاری  و  مخاطبان 

شده است؟ 
مخاطب من خانواده ها هستند؛ تمام خانواده: 
پــدر، مــادر و فرزنــدان. هرکدام بــه میزان 

مســؤولیت و تأثیرگذاریشــان در خانــواده و 
جامعه بخصوص دختران نوجوان و تازه جوان 
که همیشه در خانواده متهم به بی مسؤولیتی 

هستند اما واقعیت چیز دیگری است. 

از انتخاب بازیگرانتان بگویید. همه   
بهنام تشــکر را به عنوان بازیگر طنز 
می شناسند. انتخاب او ریسک بالایی را 
می طلبید. یا حتی بازیگر نقش دختر در 
این فیلم چهره شناخته شده ای نیست. 

بهنام تشــکر بازیگر توانمندی اســت و من با 
شــناختی که از بازی او داشتم، مطمئن بودم 
کــه می تواند از قاب کلیشــه ای خــود که در 
ســریال های تلویزیونی از او در ذهن مخاطب 
شــکل گرفته، خارج شــود.  به همین خاطر 
به نظرم ریســک بزرگی نکردم و بهنام تشکر 
به خوبی و اســتادانه از پس ایــن نقش برآمده 
اســت.  اما در مورد انتخــاب پردیس احمدیه، 
بازیگر نقش دختر این فیلم، هم باید بگویم که 
مسیری سخت و طولانی را طی کردیم. 4 ماه 
وقت گذاشتیم و تمام آموزشگاه های بازیگری، 
نقاشــی، موسیقی و... را در پی بازیگری که مد 
نظرمان بود، جستجو کردیم. مدارس بسیاری 
را زیــر رو رو کردیم و حتــی فراخوان عمومی  
دادیــم.  بازیگران با اســتعداد زیــادی را پیدا 
کردیم اما برای من راضی کننده نبود. تا جایی 
پیش رفتیم که قرار شــد پیش تولید را تعطیل 
کنیم که به طــور اتفاقی پردیس احمدیه را در 
اینترنــت دیــدم. در همان نــگاه اول به نظرم 
مناسب آمد. طی تســت های متعدد و بازبینی 
نقش هــای کوتاهی که در فیلم های دیگر بازی 
کرده بود، برای حضورش در این کار به انتخاب 

نهایی رسیدیم.

یک تریلر هیجان انگیز

»فرار از زندان« روی آنتن شبکه نمایش می رود 

 فارس: حتــی اگر طرفدار ســریال های اکشــن و مهیج آمریکایی هم نباشــید حتماً نام ســریال 
»فرار از زندان« به گوشــتان خورده اســت؛ سریالی که طرفداران بســیاری داشت و علاقه مندان به 
تریلرهــای جنایی و درام فصل هــای مختلف آن را با جدیت دنبال می کردند. اما خبر خوش برای آن 
دســته افرادی که نتوانستند این سریال جذاب و ماجراجویانه را دنبال کنند، اینکه قرار است نسخه دوبله شده این 
ســریال به زودی روی آنتن شبکه نمایش برود و علاقه مندان می توانند هر شب می توانند این سریال را ساعت 23 
تماشا کنند. شبکه نمایش در حالی تصمیم به پخش »فرار از زندان« گرفته که پیش از این و در سال 88 خبری 
مبنی بر دوبله این سریال در شبکه 3 سیما منتشر شد که با واکنش مدیران وقت رسانه ملی مواجه گشت و پخش 
این ســریال از تلویزیون کاملًا تکذیب شــد. در آن مقطع زمانی حدود 40 قسمت از سریال »فرار از زندان« دوبله 
شــده بود و حال باید دید تلویزیون برای نمایش این مجموعه تلویزیونی از همان نسخه دوبله شده استفاده خواهد 

کرد یا آن را به دوبلورهای دیگر سپرده است؟ 
»فرار از زندان« که از سال 2005 تا 2009 در قالب 4 فصل و توسط شبکه رسانه ای »فاکس« پخش شد، داستان 
2 برادر اســت که یکی از آنها به خاطر جرم مرتکب نشــده به مرگ محکوم شــده و دیگری برای نجات برادر خود 

نقشه ای استادانه می کشد. 
در این ســریال به کارگردانی پائول شــیورینگ، بازیگرانی نظیر دامینیک پرسل، ونتورث میلر، آمائوری نولاسکو، 
ســارا وین کالیز، پیتر اســترمر، رابین تونی، رابرت نپر، ویلیام فیچنر، مارشال آلمن، رابرت ویسدم ، دانای گارسیا و 

جودی لین اویکیف ایفای نقش می کنند.

پیشنهاد امروز چهره - خبر

هنر: کوروش زارعی درباره آخریــن فعالیت های تصویری اش گفت: مدتی 
است که بازی در فیلم سینمایی »امپراتور جهنم« را به پایان برده ام ولی تا 
جایی که اطلاع دارم فیلمبرداری کار هنوز ادامه دارد. وی اضافه کرد: چون 
این فیلم به لحاظ امنیتی از یک ســری حساســیت هایی برخوردار است، از 
ما خواســته شده که درباره نقشمان هیچ اطلاعی به رسانه ها ندهیم تا فیلم 
در جشــنواره دیده شــود. فقط همین را بدانید که فیلم درباره تروریست ها 

و داعش است. 

از »امپراتور جهنم« هیچ خبری نیست! 

ایسنا: فرزند فریده لاشــایی، هنرمند نقــاش، از نمایش نقاشی های مادرش 
در موزه هنرهای زیبای شــهر گنت بلژیک خبر داد. مانلی کیکاووسی اظهار 
کرد: این نمایشگاه با همکاری 3 موزه یعنی موزه هنرهای زیبای گنت، موزه 
پرادوی مادرید و موزه بریتانیا برگزار می شــود و قرار اســت آثار به ترتیب در 
هر 3 موزه به  نمایش درآید. در این نمایشگاه که نخستین دوره آن 10 فوریه 
201۷ )22 بهمن ماه( در موزه گنت بلژیک افتتاح می شــود، آثاری از فریده 

لاشایی و فرانسیسکو گویا )نقاش معروف اسپانیایی( به  نمایش درمی آید.

آثار لاشایی به بلژیک می رود 

فارس: مجموعه تلویزیونی »آرام می گیریم« به کارگردانی روح الله سهرابی 
از 25 دی ماه در 48 قسمت به صورت روزپخش از شبکه 2 سیما به نمایش 
درمی آید. این ســریال که آخرین ســریال شبکه 2 ســیما در سال 1395 
خواهد بود و پخش آن تا پایان ســال به طول خواهد انجامید، هر شــب به 
جز جمعه شــب ها به نمایش درخواهد آمد. هوشــنگ توکلی، ثریا قاسمی، 
آتیلا پســیانی، مجید صالحی، لعیا زنگنه، آشا محرابی، کامران تفتی، علی 

اوسیوند، نسرین مقانلو و... نقش آفرینان این سریال هستند. 

»آرام می گیریم« از 25 دی روی آنتن 

نکته
ایــن روزها فیلمی بر پرده اکران 
اســت بــه نــام »لاک قرمــز« که 
دربــاره تــاش دلســوزانه دختر 
جوانی می باشــد که خانواده اش 
دچار مشــکات شــدیدی شــده 
است. توصیه می کنیم گفت وگوی 

ما را با کارگردان فیلم بخوانید
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خط گفت وگو

گفت وگوی قدس بایکی از سارقان زورگیر پایتخت

شاکی خودش دزد است
خط قرمز: روز 21 آذر ماه سال 
جاری بود که مأمــوران پایگاه 
چهارم آگاهی تهران بزرگ در 
جریان زورگیری یک دســتگاه 
خــودروی پرایــد در محدوده 
حفاظتی خود قــرار گرفتند و 
هماهنگی های  انجام  با  سریعا 
قضایــی با بازپــرس عموزاد و 
دریافت دستور توقیف خودرو 

برای پیدا کردن ســارقان وارد عمل شدند که در نتیجه 
هر سه سارق با آموزش به راننده در دام افتاده و روانه بازداشتگاه پایگاه چهارم 

آگاهی تهران بزرگ شدند.
با مشخص شدن موضوع ســرقت خودرو، پرونده این سرقت برای دستگیری 
سارقان در اختیار مأموران پایگاه چهارم آگاهی تهران بزرگ قرار گرفت و بعد 
از این قرار شد از طریق تلفن با موبایل مالباخته که داخل ماشینش مانده بود 
تماس برقرار شــود و به این صورت سارقان قبول کردند در ازای دریافت پولی 
ماشین را به مالباخته تحویل دهند و بالاخره طی یک عملیات پلیسی سارقان 

دستگیر و برای انجام مراحل بازپرسی به دادسرای ناحیه 34 منتقل شدند. 
خبرنگار ما گفت وگویی  با یکی از این ســارقان زورگیرانجام داده که در ادامه 

می خوانید: 
*چند سال داری؟
22 سال سن دارم.

*چرا دست به سرقت زدید؟
ما سارق نیستیم.

*پس چه هستید؟
ما مسافر بودیم و راننده قصد زورگیری از ما را داشت که ما هم عصبانی شدیم 

و چاقو را از دستش در آوردیم او هم ترسید و ماشینش را گذاشت و رفت.
*شما در حالی که در ماشین او بودید دستگیر شدید؟

خیر، ما در کنار ماشــین او ایســتاده بودیم تا بیاید و ماشینش را پس بگیرد. 
ما خودمان نیز دلمان به حال او ســوخته بــود و این در حالی بود که او قصد 
زورگیری از ما را داشــت. زمانیکه ما را با چاقو تهدید کرد تا اموالمان را بگیرد 
ما عصبانی شدیم و چاقو را از او گرفتیم. وگرنه باور کنید ما کارگر ساختمانی 

هستیم و داشتیم از سرکار به خانه برمی گشتیم. ما سارق نیستیم.
*افشانه هم داشتید؟

نه. آن هم برای صاحب ماشین بود.

روزنــــامــــه  صـــبــح  ایـــــران
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خط قرمز- سروان قاسم گرجی: کارآگاه زیرک 
پلیس آگاهی بالاخره دست »خاله شهلا« پیرزن 
فالگیری که کمتر از 24 ساعت محل خودروهای 

سرقتی را به مالباختگان اطلاع می داد، رو کرد. 
آمار سرقت خودروها روز به روز افزایش می یافت، 
کارآگاهان کلانتری نزدیک به یک ماه بود که هر 
روز با یک فقره جدید پرونده سرقت خودرو  مواجه 
می شدند خودروهایی که سرقت شده و تنها دو یا 

سه روز بعد توسط خود مالباختگان پیدا می شد.
ظاهرا وقوع سرقت های سریالی تبدیل به معمای 
بزرگی شده بود، که حل آن به سادگی و از سوی 
هرکسی ممکن نبود، این بود که سرگرد بابایی از 

آگاهی مأموریت یافت تا این گره کور را باز کند.
بابایــی با نگاه بــه چندین فقره پرونده ســرقت 
خودروهــا، در مــدت معیــن تنها چیــزی که 
دســتگیرش شــده بود، این بود که بیش از 90 
درصد خودروهای سرقتی از سه تا هفت روز پس 

از سرقت توسط مالباخته ها کشف شدند.
وی تصمیم گرفــت، با تعدادی از این مالباخته ها 
در خصوص نحوه سرقت و کشف خودروها گفت 
و گویی داشــته باشد، طی صحبتی که با تعدادی 
از این افراد داشــت، فهمید که همه مالباخته ها 
خودروهای خود را بدون کمک پلیس و با کمک 
زن فالگیری معروف به »خاله شهلا« کشف کردند.
مالباخته ها در اظهارات خود عنوان داشتند، خاله 

شــهلا با طالع بینــی و فال گیــری و همچنین 
مختصری دعا در قبال دریافت مبلغ قابل توجهی 
جای خودروهای سرقتی را در مدتی کمتر از 24 
ســاعت به آنها اطلاع داده و تاکنون به جز تعداد 
اندکی که به قول خاله شهلا در کارشان گره کوری 
است، که هیچ کس قادر به بازگشایی آن نیست، 

کسی دست خالی از محضرش برنگشته است.
ایــن موضوعی بــود، که با عقــل کارآگاه بابایی و 
همکاران وی جور در نمی آمد، بابایی کنجکاو شد تا 
سری به خانه خاله شهلا زده و به صورت نامحسوس 

و حرفه ای گفت و گویی با وی داشته باشد.
کارآگاه پلیس با یکــی از همکارانش با طرح یک 
صحنه ساختگی ســرقت خودرو، نزد خاله شهلا 
رفته و فهمیدند که خاله شهلا ضمن تأیید سرقت 
خودروی آنها حتی در قبــال دریافت مبلغ قابل 

ملاحظه ای نتوانسته آدرسی به آنها بدهد.

این موضوع بر شــک بابایی در حیله گری و حقه 
بازی این پیرزن، افزود. سرگرد بابایی به تحقیقاتش 
در مورد سرقت خودرو و همچنین تاریخچه زندگی 
خانوادگی و مهارت های شغلی این پیرزن ادامه داد.

این کارآگاه پلیس در نهایت فهمید که خاله شهلا 
پسر شروری داشته، که چندین فقره سابقه شرارت 
و ســرقت داشته و در بسیاری از موارد نیز توسط 

پلیس دستگیر شده است.
این بار بابایی به جای این پیرزن، پســر وی را به 
صورت نامحســوس برای مــدت یک هفته مورد 
تعقیب و مراقبت قرار داد، بابایی در کمال ناباوری 
متوجه شــد، که پسر این پیرزن فالگیر همچنان 
به ارتــکاب جرم ادامــه می دهد، اما ایــن بار به 
جای شرارت و درگیری فقط به سرقت خودروها 

می پردازد.
این سارق در حالی که آدرس خودروهای مسروقه 
را به مادر خود اطلاع می دهد، آنها را در گوشه ای 
از شــهر رها کــرده و در نهایت به کمک تعدادی 
از اطرافیــان خود، مالباخته ها را با تبلیغات اینکه 
پیرزنی به نام خاله شهلا با شیوه ای خاص قادر به 
پیدا کردن مکان خودروی شماست، به سمت مادر 

خود هدایت می کند.
مادرش نیز در قبال دریافت مبلغ هنگفتی آدرس 
خودرو را به مالباخته گفته و اینگونه خودروهای 

مسروقه توسط شخص مالباخته کشف می شوند.

 

کاسبی عجیب زن فالگیر با همدستی پسر شرورش
داستانی بر اساس پرونده واقعی

خط قرمز- طوبی ســاقی: مضطرب و 
نگران بود. نمی توانست راحت صحبت کند 
و دچار لکنت زبان می شد. اکرم 26 سال 
سن دارد و برای پیگیری شکایت خود به 

کلانتری مراجعه کرده است.
او قبل از آن که ســفره دلــش را باز کند 
گفت: من به خاطر فشارهای روحی و روانی 
دچار لکنت زبان شده ام و این همه بدبختی 

و بلا سرم آمده است.
واقعاً خسته ام و بعضی وقت ها آن قدر ناامید 
می شــوم که حس و حالــی برای زندگی 
ندارم و نمی توانم کارهای دختر کوچولویم 
را انجــام بدهم. البته این را هم بگویم که 
من تا قبل از ازدواج دختری شاد و سرزنده 
بودم و در هر مجلس و میهمانی که شرکت 
می کردم با خوش زبانی هایم همه را شادان 

و شاداب می کردم.
زن جــوان آهــی کشــید و در حالی که 
دســت های کوچک دختر دو ساله اش را 
نوازش می کرد گفت: شــش سال قبل با 
معرفی یکی از آشنایان، خواستگاری برایم 

آمد.
با یک دنیا آرزوهای قشنگ جواب بله گفتم 
و سر و سامان گرفتم. اما شوهرم از همان 
روز اول بداخــلاق بود و ســر کوچکترین 

بهانه ای کتکم می زد.
من آبــروداری می کــردم و دربــاره این 
رفتارهایش حرفی نمی زدم، اما هر روز که 

می گذشت اخلاقش بدتر می شد.
باردار شــدم و امیدوار بــودم با تولد بچه 
بیشتر مراعات حالم را داشته باشد، اما نه 
تنها هیچ تغییری نکرد بلکه جلوی چشمان 
بچه ام، من را کتک می زد. یک بار هم سر 
مسأله پوچ و پیش پا افتاده ای دعوا و مرافعه 
راه انداخت و نیمه های شب از خانه بیرونم 

کرد.
مانده بودم چه کار کنم. خانواده ام به رفتار و 
حرکاتم مشکوک شده بودند چرا که مجبور 
شدم به خاطر حفظ اسرار زندگی ام دروغ 

تحویل شان بدهم.
دنبال راه و چاره ای می گشتم و می خواستم 
بدانم علت بدرفتاری هایش چیست و چه 

ایرادی دارم که خودم نمی دانم.
اکرم اشــک هایش را پاک کرد و با صدایی 
بغض گرفته افزود: یک روز ســر صحبت 
را باز کرد و گفت اگر دوســتم داری باید 
200 سکه طلایی که مهریه ات کرده ام را 

ببخشی.
خیلی چرب زبانی می کرد و دو سه روزی 
رفتارش ملایم شــده بود. او با این ترفند 
فریبم داد و من هــم با حضور در محضر 

مهریه ام را بخشیدم.
اما خــوش اخلاقی های همســرم عمری 
نداشــت و دوبــاره اخلاق و رفتــار تند و 

بی عاطفه اش را از سر گرفت.
حالا هم می گوید نمی توانــد با من ادامه 

بدهد و به راحتی حرف از طلاق می زند.
نمی دانم چرا این طوری سرنوشــتم را به 
بازی گرفتــه و حداقل فکر آینده بچه مان 
نیست. دوست دارم مثل مرد بیاید و بگوید 

مشکل و ایراد من چیست.
امروز کاســه صبرم لبریز شده بود. آمده ام 
کلانتــری 41 تا از کارشــناس مشــاوره 
راهنمایی بگیرم. نمی خواهم زندگی ام را از 
دست بدهم و از طرفی حاضر نیستم با این 
شرایط زیر یک سقف با مردی زندگی کنم 
که بویی از عاطفه نبرده است. حرف های 
خانم مشــاور درست اســت، ای کاش از 
روز اول نظر یک مشــاور خانواده را گرفته 

و... . بودم 

تاراج جوانی یک زن در دایره فریب!

سراب آرزوها

خط قرمز: ازدواج یک زن ایرانی با مردی افغان 
پایانی شوم داشت. متهم اعتراف کرده بود چون 
داماد افغان می خواسته خواهر و بچه هایش را تنها 
بگذارد و با فروش اموالش به افغانستان بازگردد، 
دست به این جنایت زده است.  اوایل بهمن سال 
گذشته زن ایرانی با حضور در اداره جنایی  پلیس 
آگاهی غرب اســتان تهران با طرح شــکایتی از 

ناپدید شدن شوهر 37 ساله افغانش خبر داد.
زن جوان به افســر تحقیق گفــت: زمانی که 13 
ساله بودم به اجبار خانواده ام با مردی افغان که در 
خرید و فروش احشام فعالیت می کرد و وضع مالی 
خوبی داشت، ازدواج کردم. ثمره این زندگی چهار 
فرزند است. دو روز پیش او به قصد رفتن به محل 
کارش خانه را ترک کرد و بازنگشــت. سراغ او را از 

همکارانش گرفتیم که آنها گفتند او به محل کارش 
نرفته است. نمی دانم چه اتفاقی برای او افتاده است.

همزمان با تشکیل پرونده قضایی، تحقیقات برای 
یافتن مرد گمشده آغاز و در ادامه مشخص شد 
این زن ایرانی با شوهر افغانش اختلاف هایی داشته 
و حتی مرد جوان درصدد فروش اموال و خانه اش 
بوده تا به افغانستان بازگردد که همسرش با این 
کار مخالف بوده است. همین سرنخ ها کافی بود 
که ماموران احتمال دهند زن جوان از سرنوشت 
شــوهرش باخبر اســت. کارآگاهــان جنایی با 
هماهنگی قضایــی زن جــوان را به عنوان تنها 
مظنون این پرونده بازداشــت کردند. این زن در 
بازجویی هایی اولیه اظهارات ضد و نقیضی مطرح 
و ادعا می کرد از سرنوشت شوهرش بی خبر است، 

اما او بعد از یک هفته ســکوت، اعتراف کرد که 
نقشــه قتل شوهرش را طراحی و آن را به کمک 
برادرش اجرا کرده است. جسد را هم زیر پلی در 

جاده تهران ـ ساوه رها کرده اند.
با اعتراف همســر مقتول، مأموران برای دستگیری 
برادر او به خانه اش اعزام شــدند، اما او در خانه اش 
نبود و کســی از وی خبری نداشــت. این مرد به 
اتهام قتل تحت تعقیب پلیس قرار گرفت، اما مدام 
مخفیگاهش را تغییر می داد. ســرانجام پس از ده 
ماه عملیات پلیسی، آخرین مخفیگاه او در خانه ای 
روستایی در اطراف شهر یاسوج به دست آمد. در این 
مرحله تیمی از کارآگاهان جنایی پلیس آگاهی غرب 
استان تهران برای دستگیری متهم به آنجا اعزام و 

چند روز پیش موفق به دستگیری وی شدند.

مهاجرت نقشه قتل شوهر را کلید زد
دستگیری قاتل مرد خارجی  بعد از 300 روز فرار
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خط عبرت

مرگ مشکوک کودک 4ساله پدرش را 
فراری داد

پدر  جلب  دســتور  قرمز:  خط 
و مادري كه فرزند چهار ســاله 
شــان پس از مصــرف متادون 
فوت شده از ســوي شعبه سوم 
دادســراي جنايي صادر شــده 
است. در حاليكه پدر اين كودك 
متواري است ،مادر كودك چهار 
ساله بازداشت شده و در اختيار 

مأموران اداره دهم جنايي قرار گرفته است. اين مادر ادعاي بي خبري از موضوع 
را دارد و مي گويد هيچ وقت در خانه متادون نداشــته اند. همچنان تحقيقات 
در زمينه اين پرونده ادامه دارد در حالي كه آزمايش دقيق سم شناسي نشان 

مي دهد او به دليل مصرف متادون فوت كرده است.
اواخر سال گذشته بود كه مأموران كلانتري تهرانسر در تماس با بازپرس كشيك 
قتل پايتخت خبر از فوت مشــكوك كودك چهار ساله اي به نام اميرعلي دادند. 
پس از اين تيم جنايي پايتخت در صحنه، در بيمارستان مربوطه حضور يافتند 
و با بررسي موضوع متوجه شدند كه هيچ مورد مشكوكي مبني بر قتل اين پسر 
بچه چهار ساله وجود ندارد كه با اينحال به دليل نبود هيچ بيماري پيش زمينه اي 
جسمي در اين كودك و به دستور بازپرس سجاد منافي آذر جسد براي تعيين 
علت دقيق مرگ به پزشــكي قانوني منتقل شد و پرونده اي در زمينه اين فوت 
مشكوك در شعبه سوم بازپرسي دادسراي جنايي تشكيل شد. بالاخره اوايل هفته 
و با صدور آزمايش سم شناسي خون اين كودك از سوي پزشكي قانوني مشخص 
شد كه پسر بچه چهار ساله به علت مصرف متادون فوت كرده است. پس از اين و 
با صدور چند احضاريه و به دليل حضور نيافتن اولياي اين كودك در شعبه سوم 
بازپرسي، دستور جلب پدر و مادر اين كودك از سوي بازپرس شعبه سوم صادر 
شد و در انتها كارآگاهان اداره دهم موفق به بازداشت مادر اين كودك شدند. او 
كه مدعي بود اعتياد ندارد زماني كه براي بيان اظهارات خود در اين زمينه در برابر 
بازپرس منافي آذر قرار گرفت اظهاركرد هيچ آگاهي در زمينه مصرف متادون از 
سوي شوهرش يا كودكش ندارد. با اين حال او مدعي بود شوهرش معتاد است و 

پس از صدور احضاريه از خانه خود متواري شده است. 

جان باختن دو مرد 53 ساله در آتش سوزی
بجنورد-خبرنگار قدس: در پی وقوع يك فقره آتش سوزی در خانه باغ های 
روستای برزلی، دو مرد 53 ساله در اين حادثه دچار حريق شده و جان باختند. 
فرمانده انتظامی شــيروان گفت: ساعت 1/30 دقيقه بامداد روز بيست و نهم 
آذرماه در پی اعلام مركز فوريتهای پليسی 110 مبنی بر وقوع يك فقره آتش 
سوزی در روستای برزلی اين شهرستان، مأموران پاسگاه انتظامی »گليان« و 
نيروهای امدادی به محل اعزام شدند.  سرهنگ مسعود وحيدی بيان داشت: 
با حضور مأموران انتظامی در محل حادثه، مشــخص شــد خانه باغ يكی از 
روستاييان به علت نامعلومی دچار حريق شده و بر اثر آتش سوزی و فروريختن 

سقف خانه باغ، دو مرد 53 ساله فوت كرده اند.

13  خط قرمز – مهــدی کاهانی مقدم: يك 
دختربچه 5 ساله كه توسط زن و مردی جوان 
در مشــهد ربوده شــده بود، با اقدام به موقع و 
تلاش مأموران پليس، در كمتر از ۴۸ساعت به 
آغوش خانواده اش بازگردانده شد. قرار بود آدم 
ربايــان اين كودك را 12 ميليون تومان معامله 

كنند.
رئيس پليس خراســان رضــوی در اين باره به 
خبرنگار ما گفت: ســاعت حدود ۸ شب شنبه 
)بيست و هفتم آذر( مردی 32ساله سراسيمه 
با پليــس 110 تماس گرفت و با صدايی بغض 
آلود گفت: زن و مردی ناشناس با يك خودروی 
پرايــد، دختر پنج ســاله اش را ربوده و متواری 

شده اند.
سردار سرتيپ دوم بهمن اميری مقدم افزود: در 
پی اين تماس، با توجه به اهميت و حساسيت 
موضوع دستورات ويژه ای صادر شد و اكيپی از 
مأموران كلانتری 3۶مشهد با توجه به موقعيت 
جغرافيايی جرم، تحقيقات اوليه و محلی خود 

را آغاز كردند. 
درهمين حال تيمــی از كارآگاهان زبده اداره 
مبارزه با جرايم جنايی پليس آگاهی اســتان 
نيز با دريافت اين دســتورات، وارد عمل شده 
و تلاش و تحقيقات گسترده ای در اين زمينه 

آغاز شد.
وی ادامه داد: ساعاتی بعد در حالی كه تحقيقات 
كارآگاهان دنبال می شد، آدم ربايان در تماس با 
خانواده دختربچه، 12ميليون تومان برای آزادی 

گروگان خود مطالبه كردند.

فرمانده انتظامی خراسان رضوی گفت: در همين 
حــال ردزنی های اطلاعاتــی كارآگاهان پليس 
آگاهی استان در عملياتی مشترك با كارآگاهان 
پليس آگاهی تربت جام، به ســرنخ هايی رسيد 
كه منجر به شناســايی زن و شــوهر جوانی به 
نام الهام و ابوالفضل به عنــوان عاملان ربايش 
اين كودك شــد. وی خاطرنشان كرد: مأموران 
انتظامی شهرســتان تربت جام با اســتفاده از 
اطلاعات و ســرنخ های به دســت آمده، محل 
اختفای دو متهم پرونده را شناسايی و در اقدامی 
هماهنگ با كارآگاهان اداره جنايی استان پس 
از هماهنگی با مراجع قضايی و در نظر داشتن 

جوانب و احتياط های لازم به منظور حفظ جان 
كودك 5 ساله وارد عمل شدند.

وی اظهارداشت: آدم ربايان كه تبعه افغانستان 
هستند، با احساس خطر از اين كه پليس در يك 
قدمی شان است، پا به فرار گذاشتند و »لحنا« 
كوچولو صحيح و ســالم از چنگ آن ها آزاد و به 

آغوش خانواده اش بازگردانده شد.
ســردار اميری مقدم با اشاره به اين كه خانواده 
لحنا نيز تبعه خارجی ساكن در مشهد هستند، 
گفــت: تحقيقات گســترده برای دســتگيری 
متهمان فراری و كشف علت و انگيزه دقيق آن ها 

از ربايش كودك ادامه دارد.

با دستگیری آدم ربایان صورت گرفت

نجات دختری که 12 میلیون معامله شد
گفت وگوی قدس با مردی که همسرش را کشت
امواج منفی وادارم کرد زنم را بکشم

 خط قرمز: مردي كه همســر 
خــود را با پنج ضربــه چاقوي 
آشپزخانه كشــته است پس از 
اينكه در برابر بازپرس كشيك 
قتل پايتخت قرار گرفت مدعي 
شد زنش را دوست داشته و تنها 
به دليل اينكــه او امواج منفي 

ســاطع كرده دســت به جنايت زده است. با اين حال تحقيقات 
تكميلــي در زمينه اين موضوع ادامه دارد و به دســتور بازپرس 
محســن مديرروستا قاتل براي بررسي ســلامت رواني خود به 

پزشكي قانوني منتقل شده است.
همسر مقتوله پس از ارتكاب به قتل با دستور بازپرس شعبه ششم 
دادســراي جنايي بازداشت شد و برای ادامه تحقيقات در اختيار 
مأموران اداره آگاهی قــرار گرفت. وی در همان ابتدا صراحتا به 
قتل همسرش اعتراف كرد و گفت: 13 سال قبل با همسرم ازدواج 
كردم. از همان ابتدای زندگی با همسرم اختلاف داشتم تا اينكه 
ساعت هفت صبح همسرم به من فشار آورد كه به سر كارم بروم 
و می گفت چرا سر كار نمی روی كه من عصبی شدم، چاقويی از 
كابينت آشپزخانه برداشتم، به سمت همسرم رفتم، سه ضربه به 
پا و دو ضربه به شكمش زدم. خبرنگار ما با اين متهم گفت وگويی 

كوتاه داشته كه در ادامه می خوانيد: 
*اختلافاتت با همسرت از کی شروع شد؟

از اول ازدواجمــان تا الان با او اختلاف داشــتم و دعواهايمان از 
همان ابتدا شروع شد.

*مشکلتان سر چه بود؟
در رفت و آمد من و دخترم با خانواده اش مشكل داشت.

*روز حادثه چه اتفاقی افتاد؟
می خواســتم بروم ســركار كه رفتم و ديگر خبری ندارم. فقط 

مي دانم كه من او را با چاقو زدم.
*چرا دست به چنین کاري زدي؟ همسرم امواج منفی داشت. 
امواج منفی كه به ســمت من مي فرستاد اذيتم می كرد و اجازه 

نمی داد كه از خانه خارج شوم. برای همين او را كشتم. 
*از اين ازدواج فرزند هم داشتید؟ بله، يك دختر 12 ساله 

دارم. او را ببينيد فكر مي كنيد 15 ساله است.
*از قتل چیزي يادت مانده است؟

من كه قصد كشتن او را نداشتم. يك لحظه عصباني شدم و دست 
به چنين كاري زدم. نهايتا سه ضربه به پايش زدم و دو ضربه به 

شكمش كه منجر به فوتش شد.
*با هم خوب بوديد يا قصد جدايي داشتید؟

می خواســتم طلاقش بدهم اما او طلاق نمی گرفت و راضي به 
جدايي نبود. زن بســازي بود. بچه مان باعث شــده بود كه او به 
طلاق و جدايي فكر نكند. از طرفي هم مهريه اش ســنگين بود 
و همين هم منجر مي شد به اينكه من نخواهم او را طلاق بدهم 

چون او تهديد كرده بود كه مهريه اش را به اجرا می گذارد.
*چند سکه مهرش کرده بودي؟ 13۶0 سكه طلاي بهار آزادي.

*شغلت چیست؟ باطری سازی كار می كنم.
*تا بحال کار خلافي هم مرتکب شده اي؟

نه، تا به حال به كلانتری هم نرفته بودم چه برســد به دادسرای 
ويژه قتل. برايم پاپوش درســت كردند كــه اين اتفاق افتاد. من 
حتي تا به حال مواد هم مصرف نكرده ام. البته اين را هم بگويم 
كه قرص اعصاب استفاده مي كنم. حدود دو سال است كه قرص 

مصرف می كنم. شايد هم يك سال. دقيق يادم نيست.

خط قرمز: 21 سارق شب رو در عمليات شبانه كارآگاهان در 
مناطق شمالی شهر مشهد دستگير شدند. 

رئيس پليس آگاهی خراسان رضوي در تشريح جزئيات اين 
عمليات گســترده به خبرنگار ما گفت: شب دوشنبه مرحله 
ديگری از طرح تشديد مبارزه با سرقت های شبانه، با شركت 
چهار تيم از كارآگاهان اداره مبارزه با ســرقت پليس آگاهی 
اســتان با همكاری تيم هايی از مأموران پايگاه شمال آگاهی 
مشــهد در محدوده بولوار توس و خلق آباد اين شهر به اجرا 

درآمد. 
ســرهنگ حميد رزمخواه افزود: در اين عمليات گســترده و 
ضربتی 21 سارق شــب رو از جمله 2 سارق حرفه ای تحت 
تعقيب پليس دســتگير شــدند و مقادير قابل توجهی اموال 
مسروقه شامل خودروی ســواری، لوازم داخل خودرو و مواد 

مخدر نيز به دست آمد. 
وی با بيان اينكه اين طرح در ديگر مناطق شــهر مشهد نيز 
به اجرا گذاشــته می شــود و اين عمليات همچنان استمرار 
خواهد داشت، از شــهروندان خواست اطلاعات و اخبار خود 
را درخصوص فعاليت ســارقان به شــماره تلفن 21۸3700 

ستاد خبری پليس آگاهی استان اطلاع دهند. در همين حال 
سركلانتر غرب پليس مشهد نيز از دستگيری سارق وسايل و 
قطعات يدكی خودروها با هوشــياری و همكاری اهالی قاسم 

آباد خبر داد. 
سرهنگ محمد طبسی گفت: با دريافت گزارش سرقت های 
سريالی وســايل و لوازم خودروهای ســواری پارك شده در 
منطقه قاسم آباد مشهد، مأموران دايره آگاهی كلانتری 20، 
تحقيقات خود را برای شناسايی و دستگيری عامل يا عاملان 

اين سرقت ها آغاز كردند. 
وی افــزود: در حين انجام اين تحقيقات چنــد نفر از اهالی 
خيابان انديشه 7 قاسم آباد طی تماس با پليس خبر دادند كه 
يكی از عاملان اين سرقت ها را در حال باز كردن باطری يك 

خودرو در اين محل به دام انداخته اند. 
متعاقب آن بلافاصله اكيپی از مأموران به محل اعزام شــده و 
ســارق را به كلانتری انتقال دادند كه وی تاكنون به ۶ فقره 
سرقت وسايل داخل خودروها اعتراف كرده و تحقيقات از اين 
متهم به منظور شناسايی ساير همدستان و ديگر سرقت ها و 

جرايم احتمالی وی در حال انجام است.

شبیخون 
کارآگاهان 

به سارقان 
شب رو 

شمال مشهد



عاليشاه در گفت و گو با قدس:

 مجبورم 
براى قهرمانى تراكتور بجنگم

 فوتبال  حميد رضا عرب  جدايى اميد عاليشــاه از 
پرسپوليس به واسطه نيمكت نشينى هاى پى درپى و دور 
شدن از تركيب اصلى ســرخ ها چندان دور از انتظار نبود. 
گرچه اميد مــى خواهد با پيش كشــيدن ماجراى خدمت 
ســربازى اش اين جدايى را به اين موضوع ارتباط دهد اما 
حقيقت اين است كه عاليشاه از شرايطى كه در پرسپوليس 
دارد راضى نيست و در پى حضور در تيمى است تا در تركيب 
اصلى باشد. عاليشاه همين روزها راهى تراكتورسازى خواهد 
شــد تا احتمالا به جاى ســروش رفيعى در تركيب اصلى 

سرخ هاى تبريز قرار بگيرد. 

*جدايى از پرسپوليس قطعى شده و بايد جانشين 
سروش رفيعى شوى.

 من جاى كســى به تراكتورســازى نمــى روم و نمى دانم 

وضعيت بازيكنان اين تيم چيســت. چيزى كه بايد بگويم 
اين است كه ديگر نمى توانم معافيت تحصيلى ام را تمديد 
كنم و به همين دليل مجبورم پرسپوليس را ترك كنم و به 
تيمى بروم كه بتوانم دوران مقدس ســربازى ام را در آن جا 

سپرى كنم. 
*تراكتورسازى تو را به اهدافت مى رساند؟

بهترين جا براى من دراين شــرايط تراكتورســازى است و 
خوشحالم كه مى توانم فوتبال در تبريز را تجربه كنم.

*در اين شــرايط بيــن قهرمانى پرســپوليس و 
تراكتورسازى كدام را انتخاب مى كنى؟

طبيعى اســت كه من از اين به بعد بايد براى قهرمان شدن 
تراكتورســازى تلاش كنم. از حالا به بعــد بازيكن اين تيم 
هستم و تا وقتى كه ســرباز باشم در واقع ســرباز تراكتور 
هستم و بايد براى تيم جديدم تلاش كنم. اين حالت در همه 

بازيكنان وجود دارد و وقتى به تيمى تعهد اخلاقى مى دهى 
بايد تمام و كمال در خدمتش باشى. به نظر من هيچ بازيكنى 
نيست كه وقتى با تيمى قرارداد منعقد مى كند به آن قرارداد 

پايبند نباشد. 
*هواداران از رفتن تو ناراحت هســتند. تو بازيكن 

محبوب آنها بودى؟
من هم مثل همــه بازيكنان تراكتورســازى موظفم براى 
رسيدن به اهدافى كه باشــگاه تراكتورسازى ترسيم كرده، 
عمل كنم. اما بــا جرات مى گويــم كه خــودم را مديون 
پرسپوليس مى دانم. تيمى كه با هوادارانش روزهاى خوبى 
را ســپرى كردم و هرگز نمى توانم آن روزهــا را فراموش 
كنم. پرســپوليس براى من پلى به سوى پيشرفت بود. من 
در پرســپوليس خيلى چيزها ياد گرفتم و لازم مى دانم از 
تمام مربيان، مســوولان و البته تماشاگران اين تيم تشكر و 

قدردانى كنم.» 
*آيا عاليشاه به پرسپوليس بازمى گردد؟

 هنوز از قرارداد من با پرســپوليس باقى مانده اســت و 
بايد پس از پايان دوران ســربازى به ايــن تيم برگردم. 
پرســپوليس را دوســت دارم و علاقه قلبى ام اين است 
كه پس از پايان دوران ســربازى دوباره لبــاس اين تيم 
را بپوشــم. ازقول من بنويســيد كه براى بازگشــت به 

پرسپوليس لحظه شمارى مى كنم.
*درباره اينكه شاگرد يك مربى با سابقه استقلالى 

شدى نظرت چيست؟
آقاى قلعــه نويى يك مربى شــناخته شــده اســت و ما 
فوتباليســت ها خصوصيــات فنى واخلاقى ايشــان را مى 
شناسيم. اميدوارم بتوانم مهره ايده الى براى تراكتورسازى و 

آقاى قلعه نويى باشم و با هم به اهداف برسيم.

سرخابى ها بايد سروسامان بگيرند
خوش بينى وزير به موفقيت استقلال و 

پرسپوليس در آسيا
پايگاه خبرى وزارت ورزش و جوانان:مســعود سلطانى فر، وزير 
ورزش و جوانان در نشســت پيش مجمع باشگاه پرسپوليس، گفت: 
بنده احساس رسالت و تكليف مى كنم به عنوان وزير ورزش و جوانان 
در مدتى كه در اين جايگاه هستم، تلاش كنم باشگاه پرسپوليس و 
استقلال سرو سامان پيدا كنند. چون مى دانم ميليون ها هوادار اين 
دو باشگاه، روز و شب شان با نتايج اين دو تيم مى گذرد. اين موضوع را 

با گوشت و پوست و استخوان خودم لمس كرده ام.
سلطانى فر به بهبود وضعيت پرسپوليس در چند سال اخير اشاره كرد 
و اظهار داشت: حركت هيات مديره پرسپوليس در يكى دو سال اخير 
خوب بوده و وضعيت باشــگاه نظم پيدا كرده است. بايد در استقلال 
هم همين روند دنبال شود.وزير ورزش و جوانان تاكيد كرد كه حل 
مشكلات اين دو باشــگاه بايد يكى از اولويت هاى مديران وزارتخانه 
باشد. سلطانى فر، ماليات انباشته سال هاى گذشته را يكى از مشكلات 
اصلى استقلال و پرســپوليس خواند و گفت: اين مشكل بايد يك بار 
براى هميشه حل شود. با رئيس سازمان امور مالياتى هم مذاكراتى 
داشته ايم. وزير ورزش و جوانان در بخش ديگرى از صحبت هايش به 
وضعيت فعلى پرسپوليس در ليگ برتر و ليگ قهرمانان آسيا اشاره و 
عنوان كرد: فكر مى كنم پرسپوليس امروز ظرفيت خوبى دارد كه بعد 
از سال ها به عنوان يك باشگاه ايرانى، در ليگ قهرمانان آسيا نتيجه 
خوبى بگيرد.  اســتقلال هم همين ظرفيــت را دارد. البته يك بازى 
سخت در پلى آف ليگ قهرمانان مقابل الســد قطر دارد. ان شاء االله 

پلى آف را كه رد كند، شرايط بهترى پيدا مى كند.

شجاعى در تيررس پاناتينايكوس
ورزش: باشگاه پاناتينايكوس يونان به دنبال جذب مسعود شجاعى، 
ملى پوش ايرانى تيم پانيونيوس آتن است. راديو ورزش يونان با اعلام 
اين خبر در سايت خود نوشته است: مارينوس اوزونيديس، سرمربى 
پاناتينايكوس مسعود شجاعى را بازيكن ايده آل براى تيمش مى داند 

و خواهان جذب او توسط باشگاه شده است.

دعوت 27 بازيكن به تيم ملى جوانان 
ورزش: امير حسين پيروانى اسامى 27 بازيكن دعوت شده به اردوى 
تداركاتى را به شرح زير اعلام كرد: نيما مختارى ، على طاهران،   محمد 
امين بهرامى ،شهاب عادلى ، محمد مهدى مهديخانى ، على شجاعى، 
رضا جعفرى ، محمد سلطانى مهر ، رضا كرملا چعب ، سينا خادم پور 
، امير روستايى ، امير حســين امير طاهرى ، على شهسوارى، نيما 
طاهرى، مهران درخشانى مهر ، رضا شكارى ، عارف غلامى ، محمدرضا 
رستمى ، سيد ابوالفضل ،نيما ميرزا زاد ،محمد آقاجانپور ، رضا جبيره ، 
مجتبى نجاريان ، حسين ساكى ، على سياه وشى ، مهدى قائدى، امير 

رضا توكليان .

خبرهاى خوب براى استقلال خوزستان 
فارس: على پوركيانى قائم مقام استقلال خوزستان در مورد اينكه 
گفته مى شود مشكلات مالى تيمش در حال حل شدن است، گفت: 
گروه ملى و بانك ملى قدرت تامين منابع مالى باشــگاه اســتقلال 
خوزســتان را دارند اما بر ســر مجوزهاى هزينه مشــكلاتى وجود 
داشت.  خوشبختانه اتفاقات بسيار خوبى در حال رخ دادن است و تا 

قبل از شروع نيم فصل مشكلاتمان حل خواهد شد.

دوحه و مسقط ميزبان  نهايى سعودى ها 
در ديدار با نمايندگان ايران

ورزش:نمايندگان عربستان در ليگ قهرمانان آسيا، كشورهاى ميزبان 
براى رويارويى با نمايندگان ايران را به صورت نهايى مشخص كردند. 
بر اين اساس تيم هاى التعاون، الأهلى و الفتح اعلام كردند كه دوحه 
قطر ميزبان بازى هاى اين تيم با تيم هــاى ايرانى خواهد بود، اين  در 
حالى است كه كه الهلال شهر مسقط عمان را به عنوان ميزبان ديدار 
خود با تيم پرسپوليس انتخاب كرد. تيم فوتبال استقلال در صورتى كه 
بتواند السد را از پيش رو بردارد با التعاون همگروه خواهد بود. استقلال 

خوزستان با الفتح و الأهلى هم با ذوب آهن همگروه است.

پولادى در الشحانيه ماندنى شد
ورزش:با وجود اين كه خبرهاى زيادى درباره  احتمال جدايى مهرداد 
پولادى از الشحانيه در فصل جابجايى زمستانى به گوش مى رسيد اما 

اين بازيكن ايرانى تا پايان فصل در اين تيم قطرى ماندنى شد.
رســانه هاى قطرى پيش از اين اعلام كردند كه سرمربى الشحانيه 
از عملكرد پولادى راضى نيســت و به همين خاطر به دنبال انتخاب 

جانشينى براى او در نيم فصل جابجايى است.

آغاز نقل و انتقالات پرسپوليس از امروز
ورزش: برانكو ايوانكوويچ بعد از بازى با ذوب آهن اعلام كرد كه ليست 
بازيكنان موردنظرش را براى خريد در نيم فصل به باشگاه ارائه داده 
اســت و براى تقويت تيم بازيكنانى را مدنظر دارد. برانكو البته بعد از 
جلسه هيات مديره از جدايى قطعى اميد عاليشاه و احمد نوراللهى خبر 
داد و گفت كه امكان جدايى محمدامين آرام طبع هم از پرسپوليس 
وجود دارد. مسوولان باشگاه پرسپوليس كه شرايط عجيبى را تجربه 
مى كنند، بعد از جلسه ديروزمجمع با حضور مسعود سلطانى فر وزير 
ورزش و جوانان رسما كارشــان را در نقل و انتقالات آغاز كردند قرار 

است بازيكنان موردنظر برانكو را پاى ميز مذاكره بنشانند.

پرونده ويژه 90: فساد در فوتبال پايه
آى اسپورت: فردوسى پور در آخرين برنامه نود در فصل پاييز كنار 
گپ وگفتى كه با شهاب حسينى داشــت، يك موضوع بسيار مهم را 
اعلام كرد. سال هاى متوالى ست كه بســيارى از مربيان و بازيكنان 
دلسوز در رابطه با فساد در مدرسه هاى فوتبال و باشگاه هاى نونهالان 
و نوجوانان هشدار مى دهند و انگار هيچ  گوش شنوايى هيچ وقت براى 
رسيدگى رســمى قضايى براى اين پرونده وجود نداشته است. چند 
سالى از افشاگرى هاى مسعود شجاعى در همين برنامه نود مى گذرد. 
حالا فردوسى پور با يك فراخوان سراســرى از كسانى كه اطلاعات 
دارند و خود يا فرزندشان مورد سوء استفاده قرار گرفته اند، درخواست 
كرده تا به هر شكلى كه در پيش برد اين پرونده مى توانند كمك كنند، 
داوطلبانه در مسير پيگيرى ها و ساخت برنامه اين پرونده ويژه با تيم 

نود همكارى كنند.

ضد حمله

دورگه اى ديگر در راه تيم ملى؟
ورزش: روزنامه ديلى ميل در گزارشــى كوتاه عنوان كــرد رايان تفضلى كه در 
ساتن انگليس متولد شده و به خاطر پدرش، مليت ايرانى دارد، از جمله بازيكنان 

دورگه اى است كه مد نظر كارلوس كى روش است.
اين نشريه در مورد مدافع ايرانى توضيح بيشترى داده و عنوان كرده وى قامتى 
196 سانتى متر داشته و در آكادمى ساوتهمپتون در كنار بازيكنان صاحب نامى 
همچون آلكس اوكسالد چمبرلن پرورش يافته و در تابستان از تيم مانسفيلد به 

پيتر بورو در سومين سطح از فوتبال انگليس نقل مكان كرده است.
ديلى ميل همچنين افزوده كى روش كه در اواخر دوران مربيگرى ســرآلكس 
فرگوســن در منچســتريونايتد به عنوان مرد شــماره 2 كادر فنى محسوب 
مى شــد، بازى بازيكن 25 ســاله ايرانى را در برد 2 بر صفــر مقابل چارلتون 

زيرنظر گرفته است.

كمالوند : روى نقاط ضعف ذوب آهن كار 
كرده ايم

ورزش: ســرمربى گســترش فولاد تبريزد ر خصوص بازى تيمش و ذوب 
آهن اصفهان در جام حذفى گفت: در زمان كوتاهى كه براى آماده سازى 
براى حضور در اين بازى وجود داشــت و با توجه به شــناختى كه از ذوب 
آهن داشــتيم، روى نقاط ضعف اين تيم كار كرديم تا شانس پيروزى مان 

در اين بازى بيشتر شود.
فراز كمالوند افزود: ذوب آهن در بهترين شــرايط ممكن به سر مى برد و صعود 
چشمگيرش در جدول رده بندى نشان دهنده شرايط خوب اين تيم است. ما با 
خنثى كردن نقاط قوت ذوب و ضربه زدن از نقاط ضعفى كه شناســايى كرديم 
مترصد هستيم تا در پايان بازى به مقصود خود كه كســب پيروزى و صعود به 

مرحله بعدى است برسيم. 14
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     از ســوى دپارتمان داورى اســامى داوران هفته پانزدهم 
ليگ برتر فوتبال اعلام شــد.بر اين اساس فغانى ديدار استقلال 
- سپاهان و حاج ملك براى پرســپوليس - سياه جامگان سوت 

مى زنند.
      رســانه هاى يونانى خبر از به خدمت گرفتن ســروش رفيعى توسط تيم 
پانيونيوس مى دهند. اين تيم كه از دو بازيكن ايرانى ديگر، انصارى فرد و شجاعى 

سود مى برد، خواهان به خدمت گرفتن سروش رفيعى شده است.
     محسن خبيرى به كادرفنى تيم فوتسال فرش آراى مشهد اضافه 
شد. فرش آرا در حال حاضر با 14 امتياز در رده دهم ليگ برتر فوتسال 

قرار دارد.

      قائم مقام باشــگاه خونــه خونه بابــل از جدايى عمــران زاده و تكذيب 
سرمربى گرى على كريمى در اين تيم خبر داد.

     سايت AFC به نقل از كارلوس كى روش آورده است: «زمانى كه 
سرمربى ايران شدم، ما فقط يك بازيكن لژيونر در اروپا داشتيم اما الان 
11 بازيكن داريم. ما بايد به كار كردن ادامه بدهيم اگر مى خواهيم به غير 

ممكن دست يابيم. (صعود به دومين جام جهانى پياپى)
      در تمرين ديروزپرسپوليس رضا كرملاچعب كه پيش از اين مصدوم بود، 
حضور داشت اما تمرين نكرد. مهدى طارمى، پلى يانسكى و پريميوف نيز در محل 
تمرين حاضر شدند ولى با توجه به اينكه دچار سرماخوردگى شده بودند پس از 

معاينه، از تمرين معاف و مرخص شدند.

     سردار آزمون، ملى پوش ايرانى تيم روستوف توانست در جايگاه 
چهارم برترين بازيكنان سال 2016 فوتبال روسيه قرار بگيرد.

    گسترش فولاد با جدايى شجاعيان از اين تيم مخالفت كرد.
   مصطفى ماهى هافبك سابق فولاد نوين و  فجرسپاسى، به استقلال 

خوزستان پيوست.
   با پايان يافتن خدمت سربازى شهاب كرمى در ملوان؛ گفته مى شود هافبك 

سابق فولاد، قراردادى با اين تيم ندارد و بازيكن آزاد است.
   شــركت نايكى اعلام كرد رونالدو كفش مشكى نمى پوشد چون 

اعتقاد دارد كفش هاى سياه باعث مى شود سرعتش گرفته و به نوعى 
كند و تنبل شود!

دژاگه جانشين مصطفى 
در العربى

ورزش سه: روزنامه استاد الدوحه در 
تشريح آخرين وضعيت كاپيتان تيم 
ملى ايران در دوحه نوشت:« مسوولان 
باشگاه العربى تصميم دارند با بازشدن 

پنجره نقل و انتقالات زمستانى بار ديگر اشكان دژاگه را به ليست نفرات خود 
اضافه كرده و از اين بازيكن توانمند در ساختار تهاجمى سود ببرند بلكه به بحران 

هاى اخير خود پايان دهند» .
اين روزنامه مدعى شد در آخرين نشستى كه مديران باشگاه با سرمربى برزيلى 
داشتند مقرر شد اشكان دژاگه جانشين مصطفى سال مدافع سنگالى اين تيم 

شود تا بتواند در نيم فصل دوم ليگ ستارگان قطر تيمش را همراهى كند.

اخراج ناگهانى سهراب 
بختيارى زاده از نفت 

مسجد سليمان
نفــت  تيــم  ورزش: مســوولان 
مسجدسليمان در تصميمى ناگهانى 

سرمربى جوان خود را بركنار كردند.
سرمربى سابق تيم نفت مسجد ســليمان كه برنامه هاى اردو و نقل و انتقالات 
نيم فصل تيمش را هم آماده اجرا كرده بود، بعد از ابلاغ ناگهانى اين حكم راهى 

مسجد سليمان مى شود تا پيگير اين اتفاق باشد.
در نامه اى كه باشگاه به منظور بركنارى بختيارى زاده از سمتش تهيه كرده با 
استناد به يكى از بندهاى قراردادى سرمربى سابق نفت، وى با تشخيص كميته 

فنى باشگاه بركنار و قرارداد نيز به صورت يكطرفه از سوى باشگاه فسخ شد.

خرمگاه و الهامى محروم 
و جريمه شدند

ورزش: با توجه بــه اتفاقات ديدار دو 
تيم صبا و اســتقلال تهــران كميته 
انضباطــى رأى خــود را در خصوص 
تخلف محمد خرمگاه و ساكت الهامى 

صادركرد. بر همين اســاس محمد خرمگاه با مد نظر قرار دادن عدم سابقه در 
هفته هاى قبل و مستنداً به ماده 65 و 54 آيين نامه انضباطى به پرداخت 30 
ميليون ريال جريمه نقدى و دو جلســه محروميــت از همراهى تيم خود در 
تمام مسابقات رسمى محروم اســت. همچنين ساكت الهامى به جهت سابقه 
محروميت در هفته پنجم ليگ برتر و مســتنداً به مــاده 65 و 54 آيين نامه 
انضباطى به پرداخت 50 ميليون ريال جريمه نقدى و سه جلسه محروميت از 

همراهى تيم خود در تمامى مسابقات رسمى محكوم شد.
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ورزش: تيم هاى سپاهان ، تراكتورســازى و نفت تهران موفق شدند پا به 
مرحله نيمه نهايى جام حذفى بگذارند. در تهران و در استاديوم تختى نبرد 
ســخت و حيثيتى استقلال و نفت را شــاگردان دايى به سود خود خاتمه 
دادند. در اين ديدار كه با پنالتى مشكوك اعلام شده در دقيقه سوم براى 
نفت جنجالى شــروع شــد قاضى گل اول را زد . در دقيقه 67 اما اين گل 
را انصارى جواب داد تا بازى به وقت هاى اضافه كشــيده شود. جايى ك 
برزاى ابتدا استقلال را پيش انداخت تا منصوريان و تماشاگران استقلال 
اميدوار به صعود باشند. در اين بازى رحمتى نمايشى خيره كننده داشت 
بطوريكه در نبود او اســتقلال بعيد بود بتواند در 90 دقيقه جان سالم به 
در برد. اما زحمت هاى او را دفاع اســتقلال مقابل آل كثير و قاضى به باد 
دادند تا اين بازى مهم 3 بر 2 به نفع نفت تهران تمام شود و اين تيم حريف 

سپاهان در مرحله بعد شود.
تيم فوتبال تراكتورسازى هم در گچســاران به مصاف تيم نفت و گاز اين 
شــهر رفت و موفق شــد با نتيجه 3 بر يك مقابل اين تيم به برترى برسد. 
به اين ترتيب تنها تيم غير ليگ برتــرى جام حذفى هم از دور اين رقابتها 

كنار رفت.
در اين مسابقه براى تراكتورسازى شهرام گودرزى (18)، فرزاد حاتمى (30) و 
محمد ابراهيمى (77) گلزنى كردند و گل تيم نفت و گاز هم عبدالهادى خنيفر 

(79) به ثمر رسيد.

تراكتورى ها در مرحله نيمه نهايى بايد به مصاف برنــده ديدار ذوب آهن با 
گسترش فولاد تبريز بروند. تيم فوتبال ســپاهان هم به مصاف سايپا رفت و 

توانست با دو گل مقابل حريفش پيروز شود.
در اين بازى كه در ورزشــگاه در ورزشــگاه نقش جهان اصفهان برگزار شد، 
احسان حاج صفى در دقيقه 4 از روى نقطه پنالتى و رسول نويدكيا در دقيقه 

87 براى سپاهان گلزنى كردند.
به اين ترتيب ســپاهان به مرحله نيمه نهايى جام حذفــى راه يافت و بايد به 

مصاف برنده ديدار استقلال با نفت تهران برود.

سپاهان ، تراكتورسازى و نفت در نيمه نهايى 

منصوريان جام حذفى را هم از دست داد

روزنــــامــــه  صـــبــح  ایـــــران

ورزشـــى

رمز و راز زندگى جادوگر از زبان مرد در سايه 
به كريمى براى حضور در بايرن دروغ گفتيم

قدس آنلاين: ابوالفضل جلالى از خبرنگاران قديمى است.از آن خاك خورده ها.همان هايى كه روزنامه 
نگارى ايران در بخشى از تاريخ مديون شان است.او كسى اســت كه توانست با پسر سرد فوتبال ايران 
ارتباط عاطفى برقرار كند و حتى اگر خودش هم بگويد«نه»اما بايد گفت كه نقش زيادى در پيشرفت 
جادوگر فوتبال ايران داشته است.شــايد اگرجلالى آن زمان مانع از رفتن او به اتلتيكو مادريد نمى شد 
حالا زمانه برايش طور ديگرى رقم خورده بود و حالا جادوهايش در خاطره ها نقش نبسته بود.  جلالى 
از رفتن كريمى به بايرن مونيخ خاطره زير را تعريف مى كند:  او را با يك دروغ هايى برديم بايرن مونيخ 
. مثلا ده ميليون يورو مى دهند تو مى توانى خانواده ات را نجات بدهى و ... كل قرارداد سه ميليون يورو 
بود ولى در آن آمده بود كه اگر ايشان آقاى گل شود يا قهرمان جام باشگاه ها شود يا براى هر بازى كه در 
زمين باشد اين رقم به قراردادش اضافه مى شود. خوشبختانه تعداد بازى اش زياد بود و پولى كه از اين 
بند قراردادش گرفت از كل قراردادش بيشتر بود. وقتى هم كه ما با آقاى فاضلى براى امضاى قراردادش 
رفتيم او خودش براى معاينه پا رفته بود. 50 صفحه قرارداد بود. من گفتم اگر نوشته باشد على كريمى 
را ما در بايرن مونيخ اعدام مى كنيم من امضا مى كنم. اما در نهايت آن عدم پشتكار و علاقه و چيزى كه 
بايد داشته باشد كمرنگ بود، از طرف ديگر يك بدشانسى كه در بازى هامبورگ برايش اتفاق افتاد، باعث 
شد به نتيجه دلخواه نرسد. اگر كريمى سال دوم فرصت بازى پيدا مى كرد تازه فهميده بود بايد چه كند. 
با اين حال هم 25 بازى همان ابتدا در زمين بود. اگر بازيكنى، مربى، رئيس فدراسيونى و .... وجود دارد 

كه بگويد يك دلار به جلالى بابت اين رفت و آمدهايش داديم به من بگوييد. حتى خود على كريمى.
جلالى در مورد ممانعتش از حضور كريمى در اتلتيكو مادريد هم گفت: قراردادى كه از مادريد براى من 
فرستادند ده بيست صفحه بود و همه اش هم اسپانيايى. در آن قرارداد آمده بود كريمى بايد 5 سال در 
اتلتيكو مادريد بازى كند و 75 درصد پول هم به پرســپوليس داده شود. 25 درصد هم على كريمى در 
5 سال فقط حقوق ماهيانه بگيرد. من هم به او گفتم به نفعت نيست امضا نكن. امضا نكرد و آمد، آقاى 
عابدينى هم عصبانى شــد و در مصاحبه هاى مختلف گفت دلال ها نمى گذارند و سرمايه پرسپوليس 

را مصادره كردند . 



در گفت و گوى اختصاصى با قدس 

حسـن يزدانى: آرزويـم خــادمى                                  امام رضا(ع) است
 كشتى  هاشم رسائى فر  تصميم گيرى براى اينكه 
بخواهى بهترين دســت آورد زندگى ات را براى يك نفر و 
به عشق او كنار بگذارى نشــان از منش بلند وارادت وصف 
ناپذيرت دارد. حســن يزدانى قهرمان رقابت هاى كشــتى 
المپيك ارادتش به امام رضا(ع) را با اهداى بزرگترين دست 
آوردهاى زندگى ورزش اش تاكنون نشان داده است.او كه 
اولين مدالش از رقابت هاى جهانى كشــتى در آمريكا را با 
افتخار تقديم موزه آستان قدس رضوى كرده بود هنوز شادى 
بعد از مدال طلايش در المپيك ريو تمام نشده بود همانجا 
اعلام كرد كه اين مدال نذر امام رضاست تا تمام دنيا ارادت 
يك قهرمان به بارگاه امام هشتم(ع) را با چشمانشان ببينند.
تا چند روز ديگر مدال طلاى حسن يزدانى از المپيك به موزه 
آســتان قدس رضوى خواهد رفت تا در گنجينه مدال هاى 
اين موزه در كنار مدال هاى خيلى از ورزشكاران از جمله آقا 
تختى نشانى باشد براى ابراز ارادت يك قهرمان پهلوان منش.
*بعد از كســب مدال طلاى المپيك در مصاحبه با 
رسانه ها اعلام كردى اين مدال نذر امام رضا(ع) است 

در مورد اين تصميم بگو.
من قبل از رقابت هاى المپيك 6 يا 7 ماه مانده به شروع اين 
مسابقات به مشهد آمدم و مدال نقره رقابت هاى جهانى ام 
را با افتخار تقديم امام رضا(ع) و موزه آســتان قدس رضوى 
كردم. همانجا بود كه با خودم نذر كردم اگر در المپيك مدال 
گرفتم آن مدال را هم با تمام وجودم و از ته دلم تقديم آستان 

مقدسش كنم و خدا را شكر كه شرمنده امامم نشدم.
من هرچه كه دارم از ارادتم به ائمه معصومين و به خصوص 
امام رضا(ع) است. تا اينجا هم اگر رسيدم با كمك و توسل 
به ايشان بوده از اين به بعد هم بيشــتر به نگاه و توجه امام 

رضا(ع) نياز دارم.
*چه زمانى به مشهد مى روى براى انجام اين نذر؟

اين طور كه برنامه ريزى شده است مسابقات كشتى پهلوانى 
نهم و دهم ديماه در مشهد برگزار خواهد شد كه من هم به 
مشــهد خواهم رفت تا با اهداى مدالم نذرى را كه داشــتم 

ادا كنم.
*تا حالا چيزى از امام رضا(ع) درخواست كردى كه به 

آن نرسيده باشى؟
خدا را شــكر نه.من هرچه كه از ايشان خواستم من را مورد 
لطف خود قرار دادند و اجابت كردند. فقط يك آرزو دارم كه 
اگر برآورده شود به بهترين چيزى كه مى خواهم مى رسم آن 
هم آرزوى خادمى افتخارى آستان مقدس امام رضا(ع) است.
*بعد از المپيك براى حسن يزدانى تا اينجا چگونه 

گذشته است؟
بعد از المپيك 3- 2 ماهى اســتراحت كــردم اما بعد از آن 
تمريناتم را شروع كردم و الان هم ســخت براى حضور در 

رقابت هاى جام جهانى تهران تمرين مى كنم.
*بحث تغيير وزن و رفتن بــه يك وزن بالاتر به كجا 

رسيد؟
هنوز در اين مورد تصميمى نگرفتم. اگر قرار باشد در وزنم 

تغيير ايجاد شود در مسابقات جام جهانى اتفاق خواهد افتاد.
*نظرت در مورد حضور تمامى كشتى گيران از جمله 

كشتى گيران عنوان دار و كشتى گيران جوياى نام 
در مراحل مختلف انتخابى تيم ملى به عنوان كشتى 
گيرى كه با حضور در چنين مســابقاتى توانستى به 

دوبنده تيم ملى برسى چيست؟
مسابقات انتخابى ميدانى براى مطرح شدن كشتى گيرانى 
اســت كه فرصتى براى بروز استعدادهايشان وجود ندارد و 
مى توانند با حضور در اين مســابقات توانايى هاى خودشان 
را به معرض نمايش بگذارند از طرفى ديگر كشــتى گيران 
مطرح هم بايد در اين مســابقات حاضر شوند تا هم سطح 
آمادگى شان حفظ شود و هم حضورشــان انگيزه اى باشد 
براى بقيه كشــتى گيران حاضر در مسابقات. من برگزارى 
مسابقاتى از جمله رقابت هاى اپن را براى پيشرفت كشتى 

كشور ضرورى مى دانم.

برنامه هفته سيزدهم ليگ برتر واليبال
ورزش: ســيزدهمين هفته ليگ برتر واليبال امــروز با برگزارى  5 
مسابقه پيگيرى خواهد شد. با توجه به حذف تيم صالحين ورامين از 
ليگ برتر واليبال، ديدار اين تيم در هفته سيزدهم برابر سايپا تهران 
برگزار نمى شود و براى نخستين بار در فصل جارى، پنج ديدار در يك 

هفته ليگ برتر واليبال برگزار خواهد شد.
*برنامه كامل ديدارهاى هفته سيزدهم ليگ برتر واليبال 

پيكان تهران - كاله مازندران
بانك سرمايه - شهردارى اروميه

هاوش گنبد - پارسه تهران
شهردارى اراك - شهردارى تبريز

سازمان عمران شهردارى سارى - خاتم اردكان

بهبودى: ديگر نمى توانستم به تيم 
شهردارى تبريز كمك كنم

ورزش: على بهبودى، كاپيتان پيشين شهردارى تبريز در مورد جدايى 
خود از اين تيم گفت : شرايط در تبريز براى من سخت و به گونه اى شده 
بود كه اجازه نمى داد به تيم شهردارى كمك كنم. مشكلاتى پيش آمد 

كه دوطرفه بود و سرانجام تصميم به جدايى گرفتم.

مربى ايرانى براى احسان حدادى
ورزش: با توجه به موفقيت احسان حدادى در كسب مدال نقره بازى هاى 
المپيك 2012 لندن با كمك كيم بوخونسف ، به نظر مى رسيد پس از 
قطع همكارى با اين مربى روس، يك گزينه خارجى ديگر در كنار حدادى 
قرار بگيرد، اما با توافق هاى صورت گرفته قرار شد كه يك مربى ايرانى در 

مسير آماده سازى اين پرتابگر ديسك حضور داشته باشد.

سرمربى تيم ملى اهداف پروازى:
به خاطر نبود فشنگ انتخابى تيم ملى

 لغو شد
فارس: فرشيد عبدالمحمدى، سرمربى تيم ملى اهداف پروازى در 
پاسخ به اين سؤال كه شــرايط تمرينى ملى پوشان اين رشته به چه 
صورت است، گفت: ما از بهمن ماه سال گذشته كه مسابقات كسب 
سهميه به پايان رسيد چون براى المپيك هم سهميه نگرفتيم، تا امروز 
حتى يك اردو نداشته ايم. وى افزود: اهداف پروازى رشته گرانى است. 
خيلى از كشورها در ســال در مسابقات برون مرزى متعددى شركت 
مى كنند، اما ما ممكن است در سال يك مسابقه داشته باشيم، آن هم 
به خاطر مسايل مالى است.  سرمربى تيم ملى اهداف پروازى با اشاره به 
اينكه به دليل نبود فشنگ مسابقه انتخابى برگزار نشد، تصريح كرد: ما 
در اين رشته به دليل تحريم نمى توانيم فشنگ وارد كنيم و در داخل 

نيز دو ماه است كه فشنگ توليد نمى شود. 

كاپيتان تيم ملى: قراردادهاى پايين به 
كيفيت ليگ هندبال ضربه زد

ايسنا: محمدرضا رجبى، كاپيتان تيم ملى هندبال عوامل زيادى را در 
كيفيت ليگ تأثيرگذار مى داند، او در اين باره گفت: فاصله بين برگزارى 
دو ليگ، بيرون ماندن برخى بازيكنان و قراردادهاى پايين همه و همه 
دست به دست هم مى دهند تا ليگ آن كيفيتى را كه بايد نداشته باشد. 
هرچند كه رفته رفته شرايط بهتر مى شود اما تا رسيدن به شرايط ايده آل 
راه زيادى است. وى در مورد تاثير قراردادهاى پايين بازيكنان در كيفيت 
ليگ اضافه كرد: دستمزدهاى بازيكنان نسبت به ليگ هاى گذشته بسيار 
پايين است و اين هم يكى از شرايطى است كه روى كيفيت تأثير زيادى 

دارد. كنار آمدن بازيكنان با اين شرايط بوجود آمده زمان مى برد. 

يكى از گزينه هاى سرمربى گرى تيم 
ملى واليبال ايران پريد

ورزش: مسؤولان فدراسيون واليبال لهستان فرديناندو دجورجى را 
به عنوان سرمربى تيم ملى مردان اين كشور انتخاب كردند. اين مربى 
ايتاليايى به همراه برتو و استويچف كانديداى نشستن روى نيمكت 
لهستانى ها بودند.در روزهاى گذشته رئيس فدراسيون واليبال ايران 
اعلام كرده بود با دجورجى مذاكراتى داشته است كه با اين اتفاق به 
نظر مى رسد مسؤولان فدراسيون از اين پس مذاكرات جدى ترى را با 
استويچف بلغارستانى براى سرمربى گرى تيم ملى ايران انجام بدهند.

نتايج مسابقات مچ اندازى مشهد
ورزش: مســابقات مچ اندازى شهرستان مشــهد كه در سالن وزنه 
بردارى مجموعه ورزشى تختى با نام جام وحدت برگزارشد با معرفى 
نفرات برتر به كارخود پايان داد. در اين رقابت ها و در دســته  راست 
دســت در 55 كيلو على ســرورى، در  60كيلو محمدباقركافى، در 
65 كيلوعلى حيدرزاده ، در70 كيلو سيداحمدشــيرين كار ،در75 
كيلو محمدخوشــرو، در 80 كيلوعلــى اصغرايروانــى  ، در 85كيلو 
محمدجوادتابنــده، در 90كيلو مســعودكاظمى، در 100كيلو على 
طوســى ســلمانى، در 110كيلو على عيســائيان و در 110+ كيلو 
عليرضاموسوى  به عنوان نفرات برتر معرفى شدند. همچنين در دسته  
چپ دست و در وزن65- كيلو اميرمحمدى، در 75- كيلو على نيكوكار، 
در 80- كيلو على اصغرايروانــى، در 85-كيلو محمدجوادتابنده  ،در 
110 – كيلو مسعودبرزگار  و در 110 +كيلوعليرضاموسوى اول شدند.

خبر

چهارشنبه 10/1  ساعت: 15:00
ليگ برتر واليبال : پيكان تهران - كاله مازندران

زنده از شبكه ورزش
چهارشنبه 10/1 ساعت: 17:00

ليگ برتر واليبال : بانك سرمايه - شهردارى اروميه
زنده از شبكه ورزش

انگليس / ليگ برتر
اورتون 0 .................................................................................. 1 ليورپول

اسپانيا / لاليگا
بيلبائو 2 .................................................................................. 1 سلتاويگو

ميز نتايج

ورزش در سيما

15

ش ويژه
گزار

2

  پت نوين ستاره سال هاى گذشته چلســى، معتقد است سزار آزپيليكوئتا 
دفاع راست اين فصل چلسى نيز مى تواند در خط حمله، جايگزين ديگو كاستاى 

محروم باشد.
   باشگاه زنيت براى انتقال اكسل ويتسل هافبك بلژيكى تيمش به 

يوونتوس طلب 10ميليون يورو از تيم تورينى كرده است.
   ژردان شــقيرى هافبك استوك سيتى كه ســابقه بازى در بايرن زير نظر 
گوارديولا را دارد در خصوص مربى ســابق خود مى گويد كه او شــخصيت بى 

همتايى است اما از بازيكنان خود توقع بسيار زيادى هم دارد.
   مارسل هالستنبرگ مدافع چپ لايپزيگ و يكى از ستارگان اين تيم 
در اين فصل از رقابت هاى بوندس ليگا، تيم خود را با بروسيا دورتموند 

يورگن كلوپ مقايسه كرد.
  جونجو شلوى، هافبك نيوكاسل به دليل استفاده از كلمات اهانت آميز، پنج 

جلسه محروم و 100هزار پوند جريمه نقدى شد.
  شنيده ها حاكى است باشگاه آث ميلان براى خريد فلينى، هافبك 

بلژيكى منچستريونايتد ابراز تمايل كرده است. جالب اينجاست كه 
عكس هايى از اين هافبك تنومند يونايتد در حال خريد در شهر ميلان 

ديده شده است.
   كارلو آنجلوتى سرمربى بايرن، انتقادات اخير نسبت به باشگاه لايپزيك را رد كرده و 
مى گويد پول آن ها مهم نيست، آن ها بالانس بسيار خوبى در تيم خود برقرار كرده اند.
   على رغم بازى نكردن ايوان راكيتيچ در سه بازى گذشته بارسلونا، 

لوئيز انريكه سرمربى اين تيم تاكيد كرد كه اين هافبك كروات نقش 
كليدى در برنامه هاى آينده تيمش ايفا مى كند.

  جوزپ ماريو بارتامئو مديرعامل باشگاه بارسلونا معتقد است ليونل مسى بايد 

هر سال توپ طلا را به خود اختصاص دهد!
   ايلكاى گودوغان هافبك مصدوم منچسترسيتى مى گويد او هنوز 

زنده است و نبايد فراموشش كنند!
   آرين روبن تاكيد كرد، ممفيس ديپاى هافبك كنار گذاشته شده از تركيب 

اصلى يونايتد خيلى زود به فرم ايده آل خود باز خواهد گشت.
   آندر هررا هافبك منچستريونايتد مى گويد براى حفظ جايگاه خود 

در تركيب اصلى يونايتد، خواهد جنگيد.

براوو: انتقادات برايم 
مهم نيست

گل: دروازه بان منچسترسيتى كه به 
خاطر عملكرد نه چندان رضايت بخش، 
تحــت انتقادات زيــادى قــرار دارد 
مى گويد هيچ توجهى به اين انتقادات 

نمى كند. كلوديو براوو مى گويد: اين انتقادات برايم تفاوتى ندارد. وقتى شــما 
نتيجه بدى مى گيريد، صحبت ها در خصوص ديگــر جنبه ها قوت مى گيرد و 
ديگران به سراغ نكات منفى بازى شــما مى آيند. اما ما هميشه در تيم آرامش 
خود را حفظ مى كنيم. ما به سرمربى خود ايمان داريم، به كارى كه مى كنيم و 
به توانايى خودمان ايمان داريم. ما اين را در بازى مقابل آرسنال نشان داده و آن 

بازى كه سرمربى از ما توقع داشت را به نمايش گذاشتيم.

محروميت 
نقل وانتقالات رئال 

مادريد نصف شد
اى اس پى ان: با تصميــم ديوان عدالت 
ورزشى (CAS) محروميت باشگاه رئال 
مادريد براى خريد بازيكن كه پيش از اين 

دو پنجره نقل وانتقالات تصويب شده بود، به يك پنجره كاهش يافت. باشگاه رئال مادريد 
به خاطر تخلفات صورت گرفته توسط اين باشگاه براى خريد بازيكن زير سن قانونى، 
توســط فيفا به محروميت در دو پنجره نقل وانتقالات محروم شده بود اما اين باشگاه 
به ديوان عدالت ورزشى (CAS) شــكايت كرد. جريمه 360هزار فرانكى رئال نيز به 
240هزار فرانك سوئيس كاهش يافته اســت. با راى اخير ديوان عدالت ورزشى رئال 
مادريد نمى تواند بازيكنى را در نقل وانتقالات زمستانى پيش رو به خدمت بگيرد اما آن ها 

در پايان فصل در تابستان مى توانند فعاليت خود را براى خريد بازيكن از سر بگيرند.

آرزوى پوچتينو براى 
قهرمانى با تاتنهام در 

ليگ برتر
اسكاى اســپورتس: در حالى كه 
باشگاه تاتنهام حدود يك سال با افتتاح 
اســتاديوم 61هزار نفرى جديد خود 

فاصله دارد، سرمربى اين تيم، از اميدهاى خود براى قهرمانى در ليگ خبر داد. 
ماريو پوچتينو معتقد است: قهرمانى در ليگ برتر روياى ماست. براى ما اولين 
قدم هميشــه قهرمانى در ليگ برتر بوده و فعلا اين بالاترين هدف در ذهن ما 
محسوب مى شــود. البته ما چالش اصلى فعلى خود را در تمام شدن استاديوم 
مى دانيم. اما ما در فرآيند خوبى قرار داريم و در زمان افتتاح استاديوم كاملا براى 

جنگيدن براى قهرمانى ليگ آماده خواهيم بود. 

منچستريونايتد مذاكرات رسمى را براى خريد «ويكتور لينده لوو» آغاز كرد

«ريو فرديناند» سوئدى از ليسبون مى آيد؟
اميرمحمدســلطانپور: يك مــاه پيش، بــازى دو تيم ملى 
فرانسه و سوئد يك ميهمان ويژه داشت. ژوزه مورينيو سرمربى 
منچستريونايتد در ورزشگاه اســتادوفرانس حضور پيدا كرده و 
احتمالا بازى اين دو تيم را به خاطر پوگبا ستاره فرانسوى تيمش 
تماشا مى كرد. پوگبا گل زيبايى را نيز در آن بازى به ثمر رساند 
اما بعيد است حتى مورينيو در آن لحظه حواسش به او بوده باشد. 
«ويكتور لينده  لوو» پديده خط دفاعى سوئد احتمالا اصلى ترين 

دليل حضور او در پاريس بود.
مورينيــو در آغاز ايــن فصل ليگ برتــر قلب دفاع خــود را به 
اسمالينگ و اريك بايى ســپرده بود و بليند، روخو و فيل جونز 
نيز مى توانســتند جانشينان آن ها باشــند. روى كاغذ مشكلى 
وجود نداشــت اما با مصدوميت طولانى مدت «بايى» و پس از 
آن «اسمالينگ » و ادامه مصدوميت جونز از فصل گذشته، تيم 
مورينيو در مقطعى از فصل به بحران رفت. يكى از خصوصيات 
مربيگرى مورينيو هميشه اين بوده كه هيچگاه از هيچ مشكلى 
به راحتى عبور نمى كند و به محض احساس خطر سريعا به آن 
واكنش نشان مى دهد. احساس خطر او در زمان مصدوميت بايى 
و اسمالينگ كه همچنان نيز ادامه دارد خريد يك مدافع ديگر 
توسط او را قطعى مى كند، هر چند كه در هفته هاى اخير روخو 

و جونز در قلب دفاع يونايتد بسيار خوب كار كرده اند. يك مدافع 
جوان و در عين حال تــراز اول مى تواند دواى درد مورينيو براى 
ادامه جنگ تا پايان فصل با بالانشينان ليگ برتر باشد. سربازى از 

منطقه وايكينگ ها، ويكتور لينده لوو!
وقتى خبر علاقه شديد مورينيو به لينده لوو، به گوش لوئيز فيليپه 
ويرا رئيس بنفيكا رسيد، براى شياطين سرخ پيغام فرستاد اگر 
مى خواهند در ژانويه لينده لوو را از بنفيكا بخرند، دعا كنند بنفيكا 
به دور حذفى ليگ قهرمانان صعود نكنــد. اما اين اتفاق نيفتاد 
و اتفاقا با درخشــش ويكتور، بنفيكا موفق شد از گروه خود بالا 
بيايد. اما اين باعث نشد يونايتد از خريد بازيكن مورد نظر خود 
منصرف شود و اين روزها رئيس بنفيكا مذاكرات رسمى خود را 
با يونايتد آغاز كرده است. پيشنهاد 38ميليون پوندى يونايتد، 
قيمت بيشترى از پيشــنهاد اوليه آن ها است و پوندهاى بيشتر 
شايد هديه اى است براى رئيس بنفيكا به خاطر صعود آن ها به 
دور بعد ليگ قهرمانان!   لينده لوو 187سانتيمترى، در تيمش به 
خاطر اعتماد به نفس و خونسردى، به «مرد يخى» مشهور است. 
مورينيو بــراى خريد بازيكن مورد نظرش آنقدر مصمم اســت 
كه  احتمالا با ديدن ويكتور لينده لوو، ريو فرديناند ســوئدى در 

اولدترافورد، تنها چند روز بيشتر فاصله نداريم.

            چهارشنبه 1 دى  1395 
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سرپرست 
دبيرى فدراسيون 

شمشيربازى: 
فلوره و اپه اوضاع خوبى ندارند

فارس: على يعقوبيان، سرپرســت دبيرى فدراسيون شمشيربازى 
گفت : متأسفانه اسلحه هاى فلوره و اپه اوضاع خوبى ندارند و بايد تلاش 
كنيم آنها را به سطح اسلحه سابر كه حرف هاى زيادى در جهان براى گفتن 
دارد، برسانيم.  يعقوبيان در مورد اينكه فخرى دبير سابق سرمربى سابر بود 
و انتقادهايى در اين خصوص مى شد كه همه توجهات به سابر است، عنوان 
كرد: اين موضوع اصلا درست نبود. حالا هم كه من از اسلحه اپه دبير 

شــدم نبايد بگوييم كه فقط بايد اين اسلحه پيشرفت كند. خيلى 
بحث درســتى نيســت. اپه هم زمانى در بازى هاى آسيايى 

صاحب مدال بوده و در مســابقات جهانى هم نتايج 
خوبى مى گرفت اما مشكلاتى به وجود آمد 

ضعيف شد. 

خادم 
همچنان بدون حكم 

ذى حسابى كميته ملى المپيك!
ورزش: بعد از گذشت بيش از يك سال از ماجراى پر سر و صداى 

استعفاى خزانه دار كميته ملى المپيك و موافقت هيأت اجرايى با آن، 
بالاخره رسول خادم به عنوان جايگزين محمد على شجاعى انتخاب شد. 
انتخاب و معرفى خادم به عنوان سرپرست خزانه دارى كميته ملى المپيك سوم 
آذرماه انجام شد اما با  وجود گذشت حدود يك ماه از اين انتخاب، همچنان خيلى 
از ورود و خروج هاى مالى كميته زير نظر شجاعى مستعفى انجام مى شود 
چراكه هنوز حق امضا به خادم داده نشده و همچنان مسؤوليت امضاى چك 
و ديگر اسناد كميته ملى المپيك بر عهده شجاعى است. شجاعى در اين 

خصوص گفت: هنوز حكم ذى حسابى رسول خادم براى كميته 
ملى المپيك صادر نشده است. به همين دليل همچنان 

من موظف به امضاى چك ها و اسناد هستم. 

احتمال 
تغيير در گزينش

 كشتى گيران براى المپيك 
ورزش: در نشست اخير هيأت رئيسه اتحاديه جهانى كشتى در 

شهر بوداپست مجارستان ، پيشــنهاد فدراسيون ايران در خصوص 
پذيرش رنكينگ سيســتم به عنوان مبناى حضور كشــتى گيران در 
رقابت هاى المپيك مطرح و كليات آن مورد توجه و تاييد اعضا قرار گرفت.

در طرح اوليه پيشنهادى از سوى اتحاديه، جام بين المللى تختى به عنوان 
تنها تورنمنت در قاره آسيا و در كنار تورنمنت هاى بين المللى برتر اروپا و 
آمريكا (جام ياريگين، جام ديويد شولتز آمريكا و جايزه بزرگ باكو، و......) 
در سيســتم رنكينگ مدنظر قرار گرفته است. در واقع كشتى گيران 

و كشــورهاى ذيربط، براى شــركت در هر يك از اين رقابت هاى 
جهانى، قاره اى و چند تورنمنت بين المللى محدود مرتبط 

با سيستم رنكينگ،  امتيازاتى را به دست مى آورند 
كه در پايان چهار ســال، مجموع امتيازات 

محاسبه مى شود.

نكـــــته
حسن يزدانى ،قهرمان كشتى آزاد المپيك ريو 
بعد از كسب مدال طلاى اين مسابقات مدالش 
كه به گفته خودش نذر امام رضا(ع) كرده بود 

را تقديم آستان مقدس امام هشتم(ع) كرد.به 
گفته خودش اين ورزشكار هرآنچه كه تا امروز 

از امام رضا(ع) خواسته از درگاه امام مهربانى ها 
اجابت شده است و تنها آرزويش اين است كه 

روزى خادم افتخارى امام هشتم (ع) شود. 



 زندگی/ آرمان وطن دوست   : چندی پیش مردم روستاهای ایمن آباد، 
کــرولا و تعدادی از مردم بابل به یاد چهــار قوی مهاجری که در زمان 
رفتن از شالیزار تالاب مانند روستای »ایمن آباد« توسط شکارچیان شکار 
شده بودند، شمع روشن کردند و با در دست گرفتن پلاکاردها و دست 

نوشته هایی این حرکت را محکوم کردند.
در نگاه اول و البته به زعم برخی، شاید این حرکت از روی شکم سیری 
باشد که برای مردن چهار پرنده شمع روشن شود و عده ای جمع شوند، 
اما واقعیت ماجرا نشان می دهد که جامعه دارد به سمتی حرکت می کند 
که برخی رفتارها را بر نمی تابد و اگر افرادی از روی ناآگاهی، اسلحه های 
خود را به سمت موجودات زنده نشانه می روند، باید منتظر واکنش جامعه 

نیز باشند.
این حرکت را مقایســه کنید با روز و روزگاری که شاهان این مملکت 
در دســتگاه حکومت خود سِمتی با نام »میرشکار« داشتند. شخصیتی 
که مســؤولیت او رفع و رجوع امور مربوط به شکار شاه بود. حاصل این 
جدیت در شکار را امروز هم می توان از عکس های به جا مانده از برخی از 
شاهان از جمله ناصرالدین شاه قاجار دید. می توان شاه و اطرافیانش را در 
حالی دید که پلنگ یا قوچی را شکار کرده اند و برای اینکه بیش از پیش 
شجاعت خود را نشان بدهند، پایی هم بر جنازه پلنگ بی نوا گذاشته اند 
و چشم در چشم دوربین، مغرورانه این لحظه را ثبت کرده اند. حتی گاه 
می توان تصویر شاهزاده ها را دید که از همان کودکی می آموختند که باید 

شکار کرد و چه تفریح دلچسبی است، شکار!
در باب شکار پادشاهان می توان مفصل نوشت که از حوصله این یادداشت 
خارج است. این چند کلمه نیز مقایسه ای بود، بین رفتار دیروز و امروز با 
طبیعت، هر چند هنوز تا رسیدن به وضعیت آرمانی فاصله بسیار داریم 
که اگر نداشــتیم در آسمان روستایی که نامش »ایمن آباد« است، نباید 
شاهد ناامنی برای پرندگانی می بودیم که در جریان مهاجرت خود اندکی 
از زندگی خود را مهمان شالیزارهای تالاب مانند ایمن آباد بوده اند. نکته 
مهم تر در این ماجرا این اســت که شوربختانه وقتی به فکر حفاظت از 
طبیعت و اجزای آن افتاده ایم که بسیاری از داشته های ارزشمندمان را 

از دست داده ایم.
اهمیت حرکت هایی از این دســت در این است که در کنار محکومیت 
عاملان این کشــتار حرکت های اعتراضی باعث بر انگیختن احساسات 
جامعه می شود و فراگیری این احساسات اگر نتواند، 100 در صد از روی 
دادن اتفاقات مشابه جلوگیری کند، لااقل باعث کم شدن آن خواهد شد. 
در عکس های منتشر شده از این گردهمایی، کودکان را هم می توان دید 
و این یعنی این که اگر قرار اســت محیط زیست را نجات بدهیم، باید 
کودکان را در موضوعاتی از این دست حساس بار آوریم و فراموش نکنیم 

که فردای این سرزمین در دست کودکان امروز خواهد بود.

زیست بوم

 احمد بحری/ محیط بان  متأســفانه ویدیوی دلخراشی از چند روز 
پیش در فضای مجازی در حال انتشار است که در آن شخصی زنده زنده 
گوش ها و دم روباه بی نوایی را در حالی که طنابی دور گردنش بسته شده 

است، می برُد.
تأســفبارتر آنکه در این ویدیو، جمعیت حاضر در صحنه، از پیر و جوان 
و کودک قهقهه زنان، این حیوان آزاری را تماشــا می کنند. گفته شده، 
این اتفاق در یکی از روستاهای پیرانشهر رخ داده است. گرچه زمان این 
حادثه مشخص نیست، اما انتشار این ویدیو، موج دیگری از نگرانی ها را 

در بین حامیان محیط زیست و حقوق حیوانات رقم زده است.
نکته قابل توجه در این ویدیوی کوتاه این است که به رغم وجود افرادی 
در دورترین نقاط کشورمان که طبیعت و محیط زیست را دوست دارند 
و به آن احترام می گذارند، اما در همین مناطق افرادی هم هســتند که 
هنوز نسیمی از فرهنگ محیط زیستی بر آن ها نوزیده است. همان طور 
که هرساله مبلّغانی برای اشاعه دین به نقاط دوردست اعزام می شوند، جا 
دارد مبلغان محیط زیستی هم از این پس کوله بار خود را برای سفرهای 
اینچنینی ببندند و یا مبلغان دینی نیز نگاهی به موضوعات اینچنینی 
در برنامه تبلیغی خود داشــته باشند که توصیه دین ما نیز مهربانی با 

حیوانات است.
از دیگر برنامه های پیشنهادی برای جلوگیری و یا کم شدن حوادثی از 
این دســت، برنامه اردوهای جهادی است که می تواند، الگوی مناسبی 
باشــد تا آن هایی که مدعی فعالیت های محیط زیست هستند، خود را 
در ایــن ادعا محک بزنند. زمان آن رســیده که به جای نثار فحش زیر 
پست هایی با این موضوعات در دنیای مجازی و درخواست اعدام و زندان 
و... برای مسببان ماجراهایی از این دست، فکر کنیم که چه بکنیم تا از 

حوادث مشابه جلوگیری شود.
کوتاه ســخن این که هر کسی باید خود را مسؤول بداند و نهی از منکر 

محیط زیستی را در برنامه های خود داشته باشد.

یادداشت محیط بان

 زندگی/عباسعلی سپاهی یونسی اینکه یک 
نفر فکر کند به جای تاکسیدرمی کردن حیوانات 
به روشــی که سال هاست رایج اســت، می توان 
از روشــی بهره برد که به طبیعت صدمه ای نمی رساند، بسیار 
ارزشمند است. این کاری است که »احسان خلیق« انجام داده 
اســت. او حیواناتی با این روش ساخته است که باید از نزدیک 
آن ها را ببینید تا بدانید، چــه قدر به نمونه طبیعی حیوانات 

نزدیک هستند. 
در یکی از همین روزهای ســرد اول زمستان سری به کارگاه 
کوچــک او در زیرزمین خانه اش زدم تا با او در این مورد حرف 

بزنم. 

 قبل از اینکه به سؤالات اصلی برسم، اصلاً چرا سراغ 
تاکسیدرمی حیوانات رفتی؟

قضیــه بر می گردد به کودکی و به زمانــی که من دانش آموز 
کلاس پنجم بودم. آن زمان یک »زنبورخوار« مرده را پیدا کرده 
بودم و با راهنمایی دایی ام که اهل هنر و ماهیگیری بود و در این 
زمینه هم ذوقی داشت، شکم »زنبورخوار« را خالی کردم و بعد با 

پنبه پر کردم و این شد آغار تاکسیدرمی کردن من.

 اهل شکار هم هستی؟
نه! زمانی که جوان تر بودم برای تاکســیدرمی به شــکار نیاز 
داشــتم. یک زمانی هــم در کار تعمیر تفنگ های شــکاری 
بودم، ولی بعداً این کار را کنار گذاشــتم چون شکار کم شد و 

سختگیری درباره شکار هم زیاد است.

  نظرت درباره این سختگیری ها چیست؟
 به نظر من باید برای شکارچی مجوز صادر بشود و دولت هم 
بداند، شکارچی چه می کند و وضعیت محیط زیست و گونه های 

جانوری چگونه اســت. اگر مجوز صادر نشود، شکار غیرقانونی 
رواج پیدا می کند و آسیب بیشتری متوجه گونه های جانوری 

می شود.

 الآن وضعیت صدور مجوز چگونه است؟
تا جایی که می دانم برای شــکار چهارپایان چند سالی است، 
مجوز صادر نمی شــود. می ماند، صدور مجوز شــکار برخی 
پرندگان که آن هم بیشتر در استان های حاصلخیز و سرسبز 

اتفاق می افتد.

 خب. برسیم به موضوع اصلی گفت وگو. چه شد که 
سراغ تاکسیدرمی مصنوعی رفتی؟

این کارها به این صورت شــکل گرفت که فکر کردم به جای 
اســتفاده از حیوانی که شکار شده یا مرده است، بتوانم روشی 
را پیدا کنم که از یک حیوان، چند حیوان داشته باشیم و این 
ممکن نبود، مگر اینکه تاکســیدرمی مصنوعی داشته باشیم. 
البته در کنار این فکر چند باری برای تاکسیدرمی حیوانات با 
مشکلاتی مواجه شدم. مثلاً حیوانی مانند گوزن زرد گلستان را 
به من داده بودند که بخش هایی از بدنش از بین رفته بود و یا 
پلنگی که بعد از شکار در یکی از روستاها به علت کشیده شدن 
روی زمین بخشــی از بدنش از بین رفته بود و این باعث شد 
در زمان ترمیم این بخش ها به موضوع »تاکسیدرمی مصنوعی« 

فکر کنم.

 کمبود حیوان برای تاکسیدرمی هم در این ماجرا نقش 
داشت؟

بله! یکی از مشــکلات تاکســیدرمی کم شــدن حیوانات در 
ســال های اخیر است و این باعث شد که از دوسال قبل به این 

نوع کار علاقه مند شوم.

 قبل از شما کسی از این روش در ایران استفاده کرده 
است؟

خیر.

 پس به نوعی این اختراع مربوط به شماست. اختراع 
خودتان را ثبت هم کرده اید؟

بله این اختراع بنده اســت، ولی آن را ثبــت نکرده ام. آن هم 
به خاطر مشکلات و هزینه بالای ثبت اختراع. بعد از پیگیری 
ماجــرای ثبت به این نقطه رســیدم که باید 4 میلیون تومان 
بدهم تا اختراعم ثبت شــود و این هزینه کمی نبود. نهادهای 
دولتی مرتبط با این موضوع هم به علت مشکلات مالی و کمبود 

بودجه، حمایتی نکردند.

 این نوع تاکسیدرمی چه مزیتی نسبت به نوع رایج 
آن دارد؟

نمونه های واقعی تاکســیدرمی حیوانات آسیب پذیر هستند، 
آماده ســازی آن هــا و از جمله دباغی کردن پوســت حیوان 
آلودگی دارد، حمل و نقل آن ها و اینکه خواسته باشیم، آن ها 
را به مدارس و یا دانشگاه ها و... ببریم، باعث آسیب دیدن آن ها 
می شود، اما نوع مصنوعی هیچ کدام از این مشکلات را ندارد و 
اگر به دست فرد آگاه به کار تولید شود، قابل تشخیص از نمونه 
غیرمصنوعی هم نیست. هر چند باید همین جا اضافه کرد که 

تاکسیدرمی نوع رایج را هم نمی توان کلاً از دور خارج کرد.

گفت وگو با احسان خلیق/ تاکسیدرمیست

برای اولین بار در ایران از »تاکسیدرمی مصنوعی« استفاده کردم

به مبلّغ زیست محیطی نیاز داریم

شمع هایی برای مرگ 4 قوی مهاجر

به بهانه حرکت زیبای یک رستوران در تهران
سهمی برای پرندگان پشت پنجره

یونسی:  ســپهر 
زمستان که می شود، 
دربــاره  نگرانــی ام 
پرنده هــا و حیوانــات بیش از 
پیش می شود. این نگرانی البته 

بی دلیل هم نیست.
 روزی روزگاری آدم ها این همه 
در قلمــرو حیوانات پیشــروی 
نکرده بودند، امــا حالا به مدد 
زندگی ماشینی انسان ها، کمتر 
جایی پیدا می کنیــد که از رد 

پای انسان ها بی نصیب مانده باشد. شهرها توسعه یافته است و جاده های 
آسفالت و خاکی نقاط مختلف سرزمینمان را به هم وصل کرده اند، نیاز به 
محصول بیشتر باعث شده با کشاورزی مدرن و یا شبه مدرن زمین های 
بیشتری زیر کشــت محصول برود و استفاده از سموم هم بیشتر شود. 
ساخت و ساز کارخانه های تولیدی دلیل دیگری شده برای فراری دادن 
حیوانات از قلمرویی که به آن ها تعلق دارد. به این سیاهه می توان موارد 
دیگری را هم اضافه کرد که دلیلی شده برای به زحمت افتادن حیوانات و 

پرندگان در زندگی و بخصوص در تأمین غذای مورد نیازشان.
در کنار این همــه نامهربانی با حیوانات و پرندگان البته گاهی می توان 
مهربانی هایــی را دیــد کــه از طرف انســان های خــوش ذوق اتفاق 
 می افتــد. نمونه اش را این روزها در یکی از رســتوران های تهران دیدم 
)رستوران قجری(. این رستوران در کنار سفارش غذایی که برای مشتری 
خود می فرستد، پاکت های کوچک ارزن را هم با سفارش همراه می کند 
به نیت پرندگان تا مشتری در این روزهای سرد پرنده های گرسنه را هم 

سیر کند و این اتفاق جالبی است.
خوش ذوقی این رستوران البته شامل پاکتی که ارزن ها را در آن می ریزند 
هم می شود. پاکتی کوچک که روی آن تصویر گنجشکی چاپ شده است 
و نوشته: »خدا برکت دهد، این هم سهم همسایه های پشت پنجره.« باید 
به مدیریت این رســتوران برای این خوش ذوقی تبریک گفت و گفت، 
خداوند به کار و کسبی که دارید، برکت بدهد که مهربانی را به دیگران 

هم گوشزد می کنید.
امید که باز هم خواننده خبرهای خوشــی از این دست باشیم و یادمان 
باشد ما انسان ها به واسطه خودخواهی های خود، کاری کرده ایم که حال 

و احوال حیوانات و موجودات زنده خوش نباشد.

زیر آسمان شهر

تفنگ بادی
رضا یاوری

سه روز بیشتر
تفنگ بادی دستم نبود

سی سال است
برای پرنده ها دانه می ریزم

ادبیات و طبیعت
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زندگی: رئیس سازمان محیط زیست 
از افزایش 133 درصدی اعتبارات این 
سازمان در بودجه سال آینده خبر داد. 
معصومه ابتــکار در جمع خبرنگاران 
 گفــت: در ایــن افزایــش اعتبارات
 150 میلیــارد تومان برای مشــکل 
تالاب ها و گرد و غبار و 300 میلیارد 
تومان در بحث خودروهای فرســوده 

پیش بینی شــده اســت. وی افزود: اعتبارات محیط زیستی محدود به این 
ســازمان نیست و همه دســتگاه ها در این زمینه وظایف و تکالیفی دارند. 
ابتکار در مورد مشکل ریزگردها گفت: در بخش اجرا برای مقابله با ریزگردها 
مطالعات و برنامه ریزی در دولت یازدهم انجام شده و در بیشتر استان ها این 

مطالعات در حال تکمیل است.

مهر: رئیس حفاظت محیط زیســت 
ســرخه از دســتگیری عاملان شکار 
غیرمجاز دو رأس قوچ و میش وحشی 
در منطقه شکارممنوع خنار خبر داد و 
گفت: طی یک ماه گذشته سه مورد 
شکار غیر مجاز در این منطقه کشف 
شده است. شاه محمدی افزود: متهم 
بازداشت شده پس از هدایت به پاسگاه 

محیط بانی و تشکیل پرونده و واریز کردن 20 میلیون تومان جریمه ضرر و 
زیان وارده به محیط زیست به مراجع قضایی تحویل داده شده است. زندی، 
سرپرست پارک ملی لار نیز از دستگیری صیاد غیرمجاز پرندگان زینتی در 
پارک ملی لار خبر داد و گفت: از این متخلف، 21 قطعه پرنده ســهره و 1 

رشته تور زنده گیری پرنده و قفس نگهداری پرنده کشف و ضبط شد.

ایســنا: چنــدی پیش شــماری از 
دانش آموختگان رشــته محیط زیست 
کمپینی با عنــوان »کمپین حمایت از 
اشتغال فارغ التحصیلان محیط زیست« 
راه اندازی کردند و با ارســال نامه ای به 
نمایندگان مجلس خواستار رسیدگی 
به مشکلات اشتغال خود شدند. اکنون 
محمد درویش، مدیرکل مشارکت های 

مردمی ســازمان محیط زیست از پیگیری مطالبات اعضای این کمپین خبر 
می دهد. وی با اشاره به خروجی جلسه برگزار شده با اعضای کمپین حمایت 
از فارغ التحصیلان محیط زیست، از روند ارزیابی زیست محیطی در واحدهای 
صنعتی کشــور انتقاد کرد و ایجاد سازمان نظام مهندسی برای رشته محیط 

زیست را چاره برون رفت از این وضعیت دانست. 

ضرورت ایجاد سازمان نظام مهندسی »محیط زیست«افزایش 133 درصدی اعتبارات محیط زیست

اخبار محیط زیست

شکارچیان غیرمجاز در سرخه دستگیرشدند

روزنــــامــــه  صـــبــح  ایـــــران

طبیعت

15 14 13 12 11 10 9 8 7 6 5 4 3 2 1  
 1 ك  و ا ش ي و ر ك و ر   ك س م ا
 2 ب ا ر ب ر د ا ر   و ل ن گ ا ر
 3 ر ل   ح م ي م   ب ل ا د   ر ف
 4 ي و م   ر ع ا ي ت   و ه م   ا

 5 ا ر ز ن   ه   س ا ه ا   ر ف ق
 6     ك ب د   د ا   م ن ط ب ق  
 7 ب ه ي ا ر ي   ل ي ر   ر ا د ه
 8 و ش   ت و ك ل   ك ا ك ا   ا م
 9 ا ت ك ا   س ر د   س ر ب ي ن ه
 10   م س ت م ر   ر ت   م ل ت    
 11 ت ي ر   ا ه د ا ي ي   س ي م ا
 12 و   ي ا ر   ا م ر و د   م ا ل
 13 ت ك   ح ك ي م   ا ش ر ف   ر ه
 14 ي ا د ب و د   ل ن   ن ا ر س ا
 15 ا ل م ا س ي   پ ا ر ا ن ش ي م

 

حل جدول شماره قبل

1- از کرم های انگلی – دیرینه شناس
 – ازبکستانی  قدرتمند  فوتبال  تیم   -2
استاد برجسته قرائت قرآن کریم از کشور 

مصر
3- صدارت – از جنگ افزارها- فانی

4- جاده آهنی– نت چهارم – بی وفا – از 
افعال ربطی

5- بدبختی و بیچارگی – همدم – پسوند 
مصدر جعلي

6- فرمانده بدن- توانمندی – در برگیرنده
7- رنگ بخشش – سهل و ساده – هدیه 

کردن
نام دیگر منطقه  ادعا-  8- مطلب مورد 

کارائیب– تاکنون
9- آرزوی برآورده نشده نقش آن شده – 

رنگ عشق- ایرانی
10- واحد سنجش طول موج- از سلسله 

های ایرانی – رود آرام
انتخاب  آتش-  شعله   – تازی  آب   -11

اتفاقی از میان چند چیز
حرف   – مردن   – نوشته  سنگ   -12

انتخاب – خدمتکاران
13- سخنان بیهوده – مخفف پریشان– 

خستگی ناپذیر
14- لباس سنتی زنان ژاپنی – مناطق 

محروم جنوب شهر را گویند
15- الا یا ... ادرکاسأ و ناولها – شعله آتش 

1- از ماهیان خوشمزه دریای خزر- کامل 
معني  به  وطني  دخترانه  نام   – کننده 

پادشاه
ایالت  دانش-  و  علم  الکل-  کاشف   -2

پنجاهم آمریکا
3- متضاد – محل عبور- حاشیه ، اطراف
قوای   – ششم  نت  بي سر-  »دکتر«   -4

نظامی – گاز حیاتی
5- تصادفی- شرم و حیا – بوی رطوبت

 – آوردن  به دست   – فوتبالی  6- مدافع 
داروی دردآور

7- ماه میلادی- دینداری- غوزه خرما
8- نشان و اثرکسی یا چیزی را گرفتن – 

ترقی دادن – لگد
9- فقیر- امید و چشمداشت – سخت 

 منتظر نظرها، دیدگاه ها و انتقادهایتان در خصوص جدول هستیم
 با ما تماس بگیرید

qudspuzzle@yahoo.com

جدول
محمدرضا علی زاده
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               10 

               11 

               12 

               13 

               14 

               15 
 

 افقی

 عمودی

و مشکل
10- ممکن بودن – از زبان های زنده دنیا– 

حرف دهن کجی
11- تکرار یک حرف – بن – محبوس

12- عدد ترتیبی یکرقمی – سهل و آسان 
– حرف نعل اسبی – از سازهای ضربی

13- جانشین – سد راه – شاعر و مداح 
اهل بیت )ع(

14- از برادران »رایت« مخترعین هواپیما – 
شادی – همسرزن

15- سروري – بیماری ریشه دار- یار پیچ
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